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�ткен аптада
ы ои
алар же-
лісінде еліміздегі сатан дыру 
нары
ын ба
алауды� орайы әдемі 
келіп т�р. Алма тыда
ы және та
ы да 
баса алаларда
ы тәртіпсіздіктер 
кезінде к�птеген д�кен, мейрамхана, 

имарат пен т�тастай кешен, сон-
дай-а авток�лік таландалып, 
тоналып, тіпті �ртеніп кетті. Ендеше 
осынау жаппай тәртіпсіздіктерден 
кейін сатандыру ашасына �міт 
арту
а бола ма?

Президент &асым-Жомарт Тоаев Алматы аласына барып, біратар нысандарды аралады. 
Мемлекет басшысы ай
ылы ои
а кезінде аза тапан полиция ызметкерлері мен әскери 
ызметшілерді� ту
ан-туыстарымен кездесті. Б�л туралы Аорданы� баспас�з ызметі 
хабарлады.  

Бүліктің былығын сақтандыру 
компаниясы төлей ме?Әліби төңірегіндегі әңгіме

Білімді біліктілік 
құжатымен растаңыз

ЕРЛІК ЕШҚАШАН ҰМЫТЫЛМАЙДЫ

&о
амда к�п талылан
ан 
«Кальмар ойыны» фильмін  
еске т�сіріп к�рейік ші. Ба-
сын да баспанасы не т�раты 
ж� мысы жо, арыз
а белше-
сі нен батан адамдар аша 
�шін бәріне барады. К�ні кеше 

а на к�шеге шыанды�  к�бі-
ні� хәлі осындай емес пе?  Ал 
табысы т�мен, �мірден �з ор-
нын таба алмай ж�рген жан-
дар ды арандату иын емес. 
Ендеше елімізде сол ж�мыс-
сыз дарды�  саны неге артты? 
С�ра са�ыз, бір-екі диплом 
�ста 
андары к�п. Бар мәселе 
бі лім нен г�рі біліктілікке ті-
рел  м ей ме? 

«Атамекен» ұлттық кәсіп-
керлер палатасы мен Білім және 
ғылым министрлігі бірлесіп жүр-
гіз ген зерттеу соңғы 3 жылда 
түлек тердің 74 пайызы ғана жұ-
мысқа орналасатынын анықтапты. 
Мысалы, былтырғы оқу жылында 

диплом алғандардың 71 пайызы 
ғана жұмыс тапқан. Жоғары оқу 
орнын бітірген түлектердің 20 
мыңы әлі күнге дейін жұмысқа 
ор наласқан жоқ. Бұған пандемия 
да кері әсерін тигізді. #йткені 
шағын кәсіпкерліктің табысы 
азайып, қызметкерлер саны 11 

па  йызға кеміді. Нәтижесінде, қо-
ғамда дипломды жұмыссыз дардың 
саны күрт &скен. Олар дипломы 
бола тұра неге жұмыссыз? Себебі 
бір жапырақ қағаз маманның 
біліктілігіне баға бере алмайды.

(Жалғасы 4-бетте)
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Кәнігі революционер, &аза �лке-
сіні� т��
ыш Т�тенше комиссары 5ліби 
Жангел динге атысты т�рлі а�ыз-ә�гі-
мелер жиі айтылады. Ол – жер шарын 
аралап шыан т��
ыш аза саяхатшы. 
5рі 1916 жыл
ы �лт-азатты к�терілісті 
�йымдасты ру шыларды� бірі ретінде де 
тарихта ал
ан. Сонымен 5ліби 
Жангелдин кім? Ол еліне сатын ды 
жасады ма? Неге шоынды? Степанов 
атын иемденуіні� сыры неде? 

Көңіл айту жеделхаттары келді

 Мемлекет басшысы қаза болған қызметкерлердің 
отбасыларына қайғыра к&ңіл айтып, отбасы мүше-
лерімен әңгімелесті. Оларға мемлекет тарапынан 
жан-жақты қолдау к&рсетілетінін атап &тті.

– Олар халқымыздың қауіпсіздігі үшін, еліміздің 
болашағы үшін &з жандарын құрбан еткен нағыз 
батырлар. Біз олардың ерлігіне тәнтіміз, ешқашан 
ұмытпаймыз. Олар халқымыздың жадында мәңгі 
сақталады. Сіздердің отбасыларыңыз назардан тыс 
қалмайтынына с&з беремін. Баспана болсын, ба-
лалардың оқуы болсын барлық мәселеге әрқашанда 
к&мек к&рсететін боламыз, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев әскери және қызметтік 
міндетін орындау кезінде к&рсеткен батырлығы мен 
жанкештілігі, мемлекет мүддесін қорғау барысында 
к&рсеткен ерліктері үшін біріне жар, біріне әке болған 
марқұмдарға берілген наградаларды туған-туыста-
рына табыс етті.

Атап айтқанда, ҰҚК Шекара қызметі академия-
сының кафедра бастығы Андрей Кабдиновтің жары 
мен ұлына II дәрежелі «Айбын» ордені, Алматы қа-
ласы Алмалы ауданы Полиция басқармасының 
полиция-жүргізушісі <лен Асылхановтың жарына, 
сондай-ақ Алматы қаласы Алмалы ауданы Полиция 
басқармасының полиция-жүргізушісі Ринат Кам-
бетов тің жарына III дәрежелі «Айбын» ордені берілді.

Содырлар қолынан қаза тапқан марқұмдардың 
туыстары бұдан былай біздің елімізде дәл осындай 
қайғылы оқиғаның болмайтынына сенім білдірді.

Сонымен қатар Президент Алматы қаласындағы 

жедел медициналық к&мек к&рсету ауруханасына 
барды. Қасым-Жомарт Тоқаев Травматология б&-
ліміндегі палаталарды аралап к&ріп, террорлық акті 
кезінде зардап шеккен азаматтармен әңгімелесті.

Президент жараланғандардың хал-жағдайларын 
сұрап, олардың тезірек сауығып кетуіне тілектестік 
білдірді, сондай-ақ дәрігерлермен с&йлесті. Дәрі гер-
лердің айтуынша, зардап шеккен азаматтардың бә-
ріне дер кезінде жан-жақты медициналық к&мек 
к&р сетілген.

Содан соң Президент Алматыдағы Полиция де-
пар таменті Шұғыл әрекет ету басқармасының орта-
лығына барды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Орталықтың құқықтық 
тәртіпті және қала тұрғындары мен қонақтарының 
қауіпсіздігін қамтамасыз етудегі р&лі туралы мәлімет 
берілді.

Шұғыл әрекет ету орталығында қала аумағындағы 
шұғыл жағдайлар туралы түскен ақпараттар тәулік 
бойы үздіксіз жиналып, оларға талдау жасалады және 
құқық бұзушылықтың алдын алу жұмыстары жүр-
гізіледі. Президентке қаладағы террористік акті 
кезінде бұзақылардың мақсатты түрде 20 к&шеге 
орнатылған 493 бейнекамераны, бейнебақылауды 
басқару және байланыс жүйесінің техникалық 
жабдықтарын істен шығарғаны ж&нінде баяндалды.

Үкіметтік комиссия мен әкімдікке бақылау жүйе-
лерін түгелдей қалпына келтіру тапсырылды. Қала-
дағы тәртіпті 10 мыңға жуық бейнекамера бақылайтын 
болады.

Қазақстандағы қайғылы оқиғалар кезінде к�птеген адамның қаза болуына байланысты Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың атына шет мемлекеттердің басшыларынан, халықаралық құрылымдардың �кілдерінен к�ңіл айту 
жеделхаттары келіп жатыр. Бұл туралы Ақорданың баспас�з қызметі хабарлады. 

ҚХР Т&рағасы Си Цзиньпин жеделхатында Қа-
сым-Жомарт Тоқаевтың мемлекет үшін шешуші 
сәтте жағдайды жедел &з бақылауына алып, батыл әрі 
нақты шаралар қабылдағанын жазған.

– Осыдан Сіздің саясаткер және еліңіз бен хал-
қыңыздың алдында зор жауапкершілік арқалаған 
тұлға ретіндегі ерлігіңіз к&рінеді. Мен мұны жоғары 
бағалаймын! Қытай тарапы Қазақстанның тұрақтылы-
ғына нұқсан келтіретін, оның қауіпсіздігіне қауіп 
т&ндіретін, Қазақстан халқының тыныштығын бұза-
тын кез келген күштерге және Қазақстанда саналы 
түрде хаос туғызып, «түрлі-түсті революция» жасай-
тын сыртқы күштерге батыл қарсы шығады. Қазақ-
стан мен Қытай арасындағы достыққа сына қағуға 
және екіжақты ынтымақтастыққа кедергі келтіруге 
тырысатын кез келген әрекетке батыл қарсы тұра-
 ды, – делінген Қытай Т&рағасының жеделхатында.

#збекстан Президенті Шавкат Мирзиёев &зінің 
хатында Қасым-Жомарт Тоқаевқа және Қазақстан 
халқына к&ңіл айтып, еліміздегі бейбітшілікті сақ тау 
жолында қаза тапқан қайсар ұландардың жа қын дары 
мен туыстарының қайғысына ортақтасатынын айт-
қан.

– Бауырлас Қазақстанда бейбітшілік пен тұрақ-
тылықты қамтамасыз ету жолындағы Сіздің батыл 
күш-жігеріңізді толық қолдайтынымызды тағы да 
нақтылағым келеді, – делінген #збекстан к&шбас-
шысының жеделхатында.

Қырғыз Республикасы Президенті Садыр Жапаров 
жолдаған жеделхатында Қазақстанда болған қайғылы 

оқиғаларды зор күйзеліспен қабылдағанын атап &тіп, 
Қырғыз Республикасы халқының және жеке &зінің 
атынан Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
және қазақ халқына к&ңіл айтқан.

– Мызғымас достық, тату к&ршілік және &зара 
сыйластыққа негізделген халықтарымыздың к&п ға-
сырлық ортақ тарихи, рухани және мәдени байланыс-
тарын ескере отырып, Қырғыз Республикасы Қазақ-
стан Республикасын қашанда ниеттес, сенімді к&рші 
әрі стратегиялық әріптес ретінде қолдайды, – делін-
ген Қырғыз Республикасы басшысының жеделхатын-
да.

Беларусь Президенті Александр Лукашенко к&п-
теген адамның құрбан болуына және ғимараттардың 
қирауына әкеп соқтырған  содырлар тобының еліміз-
ге жасаған шабуылы халықаралық терроризмнің 
әлемге зор қауіп т&ндіретінін тағы да к&рсетті деп 
жазған.

– Экстремистердің түпкі мақсаты – к&пұлтты 
Қазақстандағы жағдайды тұрақсыздандыру, елде хаос 
орнатып, конституцияға қарсы т&ңкеріс жасау және 
саяси бағдарды &згерту үшін бауырлар арасында соғыс 
отын &ршіту екені айқын, – деп жазды Беларусь 
басшысы.

Тәжікстан Президенті Эмомали Рахмон және 
Түрікменстан Президенті Гурбангулы Бердімұхаме-
дов, сондай-ақ БҰҰ #ркениеттер Альянсының 
Жоғарғы &кілі Мигель Анхель Моратинос және басқа 
да тұлғалар қолдау білдіріп, к&ңіл айтты.

Жеделхаттар әлі де келіп түсуде.
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БІТІМГЕРЛІК МИССИЯ 
ЖҰМЫСЫНА ЖОҒАРЫ БАҒА БЕРДІ

Президент &асым-Жомарт Тоаев ;&Ш; Бас хатшысы Станислав Засьті абылдады. Б�л 
туралы Аорданы� баспас�з ызметі хабарлады. 

Мемлекет басшысы Ұжымдық қауіпсіздік шарты 
ұйымының кезектен тыс саммитінің қоры тындысына 
к&ңілі толатынын айтып, ҰҚШҰ бойынша одақтаста-
рына террористік акті кезінде қолдағаны және 
Қазақстанға к&рсеткен к&мегі үшін алғыс білдірді.

Қазақстан Президенті ҰҚШҰ Бас хатшысының 
жеке &зінің және Хатшылықтың барлық қызметкері 
мен ҰҚШҰ-ның Біріккен штабының еліміздегі 
бітімгерлік миссиясын ұйымдастыру ж&ніндегі күш-
жігеріне қосқан үлесін атап &тті.

– Аталған жағдай Ұйымның әскери-саяси 
құрылым ретіндегі маңызды екенін тағы бір мәрте 
дәлелдеді. Қазір Ұжымдық қауіпсіздік шарты ұйымы 
туралы халықаралық қоғамдастықта әңгіме болып 
жатыр деп ойлаймын. Ұйымның тиімділігі қазіргі 
жағдайда мейлінше айқын к&рінді. Сон дықтан 
келешекте ҰҚШҰ &зін пайдалы құры лым ре тінде 

танытады деп пайымдаймын. Хатшы лық &зге 
халықаралық ұйымдардың басшылығымен арада ғы 
ықпалдастықты жолға қоюы керек деп ойлаймын. Бұл 
&те пайдалы болады. ҰҚШҰ Бас хатшысының Бітім-
герлік операциялар ж&ніндегі арнаулы &кі лінің инс-
титутын құру да &те дұрыс болады деп санай мын, – 
деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

ҰҚШҰ Бас хатшысы Қазақстанда ҰҚШҰ 
бітімгерлік миссиясының орындалу барысы, оның 
ішінде Қазақстан Президенті белгілеген мерзім 
ішінде Ұйымға мүше мемлекеттер контингенттерін 
елімізден шығаруға дайын екені туралы ақпарат берді.

Станислав Зась та Қазақстан Президенті ұсын ған 
ҰҚШҰ Бас хатшысының бітімгерлік мәселелері 
ж&ніндегі арнаулы &кілінің институтын құру 
ж&ніндегі бастаманы уақытылы жүзеге асырудың 
маңызды екенін құптады.

ӘРІПТЕСТЕРІНЕ АЛҒЫС БІЛДІРДІ
&асым-Жомарт Тоаев ;&Ш;-
а м�ше мемлекет терді� басшыларымен теле фон арылы 

с�йлесті. Б�л туралы Аорданы�  баспас�з ызметі хабарлады. 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
Ресей  Президенті  Владимир Путинмен, 
А р м е н и я н ы ң  П р е м ь е р - м и н и с т р і  Н и к о л 
Пашинянмен, Беларусь Президенті Александр 
Лукашен ко мен, Қырғыз Республикасы Президенті 
Садыр Жапаровпен және Тәжікстан Президенті 
Эмомали Рахмонмен телефон арқылы с&йлесті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ұжым дық қауіпсіздік 
туралы шарт ұйымындағы әріптестеріне 13 қаң-

тарда бітімгерлік күштердің елі мізден шығарыла 
бастағаны ж& нінде мәлімет беріп, Қазақстанға 
жасалған террорлық шабуыл ке зінде қолдау к&р-
сеткендері үшін алғыс білдірді.

Мемлекет басшысы ұжымдық бітімгерлік 
күштерінің Қазақ станға қысқа мерзімге келуі 
ҰҚШҰ-ның беделді халықаралық ұйым ре-
тін де қажетті әрі тиімді екенін к&рсетті деп 
атап &тті.
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Сенат Т�ра
асы Мәулен �шімбаевты� 
т�ра
алы
ымен �ткен отырыста сенаторлар 
елімізде бол
ан о�и
алар
а �атысты ойын 
айтты. Палата Спикері �аза тап�ан �"�ы� 
�ор 
ау �ызметкерлеріні� және бейбіт т"р
ын-
дар ды� отбасылары мен жа�ындары на к��іл 
айт ты. Сондай-а� зардап шеккен азамат тар-
ды� тезірек сауы
ып кетуіне тілектестігін 
біл дірді. Содан со� депутаттар бір�атар мә-
се лені �арады. 

Елімізде болған оқиғаларға қатысты пікір біл-
дірген Мәулен �шімбаев Мемлекет басшысының 
уа қытылы әрі жедел қабылдаған шешімдерінің ар-
қа сында қысқа мерзімде еліміздегі жағдай тұрақ та-
лып, мемлекетіміздің қауіпсіздігі қамтамасыз етіл-
ге нін айтты.

«Жаңа жыл еліміз үшін үлкен сын сағатымен 
бас талды. Біз тәуелсіз Қазақстанның тарихындағы 
ең қа терлі кезеңмен бетпе-бет келдік. Шын мәнінде, 
мем лекеттілігімізге қауіп т(нді. Президентіміз 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың дер кезінде қабылдаған 
нақ ты шешімдерінің арқасында қылмыстық әре-
кеттерге тегеурінді тойтарыс берілді. Осы жолда 
біз дің тәртіп сақшылары мен әскерилеріміздің жан-
кешті іс-әрекеттерін ерекше атап (ткен ж(н», – деді 
Мәулен �шімбаев.

Сонымен қатар Палата Спикері жыл басында 
бол ған қайғылы оқиғалар елімізде жүйелі және шы-
найы (згерістер қажет екенін к(рсетіп бергенін 
айт ты. Ол Мемлекет басшысы (з с(зінде осы мәсе-
ле ге тоқталғанын да атап (тті. Сондай-ақ Сенат 

Т( ра ғасы еліміз дамудың жаңа кезеңіне аяқ бас қа-
ны на назар аударды. Ол осы жолда Парламент Се-
наты ел Президентінің барлық бастамасын қолдай 
оты рып, оларды заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз 
ету үшін қажетті жұмыстарды сапалы әрі уақытылы 
жүзеге асыруға тиіс екенін жеткізді.

Отырыс барысында сенаторлар басқа қызметке 
ауы суына байланысты Қанат Мусинді Жоғарғы Сот 
су дьясы қызметінен босату туралы Президенттің 
ұсынымын қарады.

Одан б(лек, депутаттар «Қазақстан Респуб лика-
сы ның Үкiметi мен Америка Құрама Штат тарының 
Үкіметі арасындағы �уе қатынасы туралы келiсiмді 
ратификациялау туралы» заңды қарап, қабылдады.

Бұл құжат Қазақстан мен АҚШ-тың әрбір авиа-
кә сіп орнына біздің елдеріміз арасында кез келген 
бір немесе екі бағытта рейстерді жүзеге асыруға, бір 
әуекемесінің ұшуы шеңберінде рейстердің әртүрлі 
н(мірін біріктіруге мүмкіндік береді. Сондай-ақ 
елдер арасындағы әуе қатынасын жеңілдетуге ба-
ғытталған басқа да шаралар қарас тырылған. Бұдан 
бас қа, мұндай әуекемелерін кедендік баждар мен 
алым дардан босату к(зделеді.

«Бүгін қаралған Келісім Америка Құрама Штат-
тарымен тікелей әуе қатынасын ашуға бағытталған. 
Бұл екі ел арасындағы сауда-экономикалық қа ты-
нас тарды арттыруға, мемлекетіміздегі халық аралық 
авиарейстер санын к(бейтуге мүмкіндік береді», – 
деді заң ж(нінде пікірін білдірген Мәулен �шімбаев.

А.СҰЛТАН

АҚШ-пен тіке 
әуе қатынасы орнайды

«Қызыл түсті» қауіп жойылды

Тиісінше, «қызылдан» «сары-
ға» дейін түсіріледі. Дегенмен бұл 
жолы бірден алып тастау ұй-
ғарылыпты. :йткені 14 (ңірде 
жағдай тұрақталды.

Осы себепті Терроризмге қар-
сы күрес ж(ніндегі респуб ли калық 
жедел штаб (РЖШ) Нұр-Сұлтан, 
Шымкент қала ларының, сондай-
ақ Ақмола, Ақт(бе, Атырау, 
Шығыс Қазақ стан, Батыс Қа-
зақстан, Қара ғанды, Қызыл ор да, 
Қостанай, Маңғыстау, Павлодар, 
Солтүстік Қазақстан және Түр-
кістан облыстарының аумақ-
тарында терроризмге қарсы 
опера цияның аяқталғанын және 
тер рористік қауіптің шекті «қы-
зыл» деңгейінің жойылғанын ха-
барлады.

Ал Алматы қаласында, Алма-
ты және Жамбыл облыстарында 
жаппай тәртіпсіздік кезінде тер-
рористік және (зге де қылмыстық 
әрекетке қатысы бар адамдарды 
әшкерелеу және ұстау бойынша 

шаралар іске асырылып жатыр. 
Сондықтан бұл (ңірлерде терро-
ризмге қарсы операция жалғасып, 
террористік қауіптіліктің шекті 
«қызыл» деңгейі сақталады.

Шешімді РЖШ басшысы – 
Ұлттық қауіпсіздік комитетінің 
т(рағасы жоғарыда айтылған ел 
Пре зидентінің 2013 жылғы Жар-

лы ғымен бекітілген «Терроризм 
ак тісі қатерінің туындауы туралы 
ақ парат мониторингінің және 
ха лықты хабардар етудің мем-
лекет тік жүйесінің ұйымдас-
тырылуы мен жұмыс істеуі қағи-
да ларына» сәйкес қабыл дады.

Елдос СЕНБАЙ

Елді� біраз ��ірін �амты
ан жаппай бейберекетсіздіктен кейін республикада
ы ахуал 
бірте-бірте �алып�а келіп жатыр. Осы
ан орай (аза�станда террористік �ауіп де�гейін �згерту 
туралы шешім �абылдан
ан. Айта кету керек, ел Президентіні� 2013 жыл
ы 9 тамызда
ы 
№611 Жарлы
ымен бекітілген �а
идалар
а сәйкес, террористік �ауіп бір�алыпты («сары»), 
жо
ары («�ыз
ылт сары») немесе шекті («�ызыл») де�гейлерге б�лінеді.

«Осы істің аясында билікті 
күшпен басып алуға  және 
лауазымдық (кілеттіктерін асыра 
пайдалануға бағытталған іс-әре-
кеттер фактілері бойынша қо-
сым ша сотқа дейінгі тергеп-тек-
серулер басталды», – деп мәлім 
етті комитет. 

Аталған қылмыстарды жаса-
ды деген күдікпен К.Мәсімовтен 
басқа ҰҚК т(рағасының бұрынғы 
орынбасары – «А» арнайы 
мақсаттағы қызметінің бастығы 
�нуар Садықұлов пен ҰҚК т(ра-
ғасының бұрынғы орынбасары 
Дәулет Ерғожин ұсталды.

Тергеу жалғасады.

Е.ЕРДЕНОВ

Экс-төрағаға ауыр айып 
тағылуы мүмкін

5лтты� �ауіпсіздік комитеті 5(К-ні� б"рын
ы т�ра
асы 
Кәрім Мәсімовке және �зге де адамдар
а �атысты «мемле-
кетке опасызды� жасау» фактісі бойынша сот�а дейінгі 
тергеуді жал
астырады. Б"
ан �оса, басты к;дікті елде 
т��керіс жасап, билік басына келуге тырыс�ан деген к;дікке 
де іліккенге "�сайды. Оны� мән-жайын 5(К баспас�з �ызметі 
хабарлады.

Б;ліктен е� к�п зардап 
шеккен Алматы
а "ша�тар 
�айтадан �атынай бастады. 
Содырларды� бір тобы жер-
гілікті әуежайды басып алып, 
тона
ан со� мегаполисті� 
«әуе �а�пасы» жабылып, ше-
телден �айт�ан алматы-
лы�тар Н"р-С"лтан �аласына 
�ону
а және ары �арай �ала
а 
теміржолмен оралу
а мәжб;р 
болды. Алматы т"р
ындары 
б"л �иынды�тан енді �"тыл-
ма�: кеше �ала әуежайынан 
ал
аш �ы жолаушылар аттан-
ды.

Алматы әуежайы жұмысын 
қалпына келтіргеннен кейін 
алғашқы жолаушылар Алматы–
Нұр-Сұлтан бағытында сапар 
шекті. Ішкі және халықаралық 
рейстер әуекомпанияларының 
ұшу кестесіне сәйкес сағат 8.00-
ден 21.00-ге дейін жүзеге асыры-
латын болады.

Қазір Нұр-Сұлтан–Алматы–
Нұр-Сұлтан бағыты бойынша Air 
Astana, SCAT және Qazaq Air 
рейстерді орындауды жоспарлап 
отыр.

Сондай-ақ Алматы әуежайы-
на алғашқы халықаралық рейс те 
келді. Атап айтқанда, Air Astana 
әуекомпаниясының Анталия–
Алматы бағытындағы бірінші 
ұшағы қонған. 

Бұдан б(лек, Air Astana авиа-
компаниясы Коломбо–Алматы, 
ал Asiana Airlines әуекомпаниясы 
Алматы–Сеул бағыттары бойын-
ша халықаралық рейстерді 
орындауға кірісіпті. Түркияға да 
ұшақтар қайтадан ұша бастайды. 

:зге (ңірлерге келсек, кеше 
Нұр-Сұлтаннан және елорда 
бағытында 32 халықаралық рейс 
орындалды. Бұлар Мәскеу, Буда-
пешт, Дубай, Ыстанбұл, Минск, 
Варшава, Баку, Киев, Ташкент, 
Екатеринбург, Новосібір, Пхукет 
және Коломбо бағыттарын қам-
тыды.

13 қаңтарда жоспарға сәйкес, 
Ақтау, Шымкент, Түркістан, 
Аты рау, Ақт(бе, Қарағанды 

қалаларынан және оларға қарай 
31 халықаралық рейс жасалған. 
�уе к(ліктері қазақстандық 
қалаларды Анталия, Коломбо, 
Тбилиси, Калининград, Мәскеу, 
Үргеніш, Дубай, Ыстанбұл, 
Н(кіс, Ереван, Ташкент, Қазан, 
Кутаиси, Амстердам, Гоамен 
байланыстырды. 

Германияға жоспарланған 
рейс уақытша тоқтатылған. 

Астанада немістің Lufthansa 
әуекомпаниясынан басқа авиа-
ком паниялардың барлығы рейс-
терін толық қалпына келтіріп, 
кесте түзді.

Айхан Ш�РІП 

Халықаралық рейстер 
қайта ашылды

Түркістан облысындағы «Шымкент» авиациялық 
(т кізу пунктінде Түркияның Ыстанбұл қаласы ба-
ғытында ұшатын КС-7425 рейсіне жолаушыларды 
ресімдеу кезінде Қызылорда қаласындағы митингке 
қатысқан және әлеуметтік желілер мен мессенджер-
лер арқылы елді к(шеге шығуға, тәртіпсіздіктерге 
қатысуға үндеген материалдар таратқан Қазақстан 
азаматы анық талды. Ұсталған азамат Шым кент қа-
ласының желілік по лиция б(ліміне тапсырылды.

Талдықорған қаласының Полиция департаменті-
не жасалған шабуылға және тәртіпсіздіктерге қа ты-
сы бар деген күдікпен 8 адам және Алматы қала сын-
дағы тәр тіп сіздіктер мен тонауларға қаты сы бар 
деген күдікпен тағы 8 адам (оның ішінде Орталық 

Азия рес публикаларының 4 азаматы) ұс тал ды. 
Күдік тілер полиция б(лім шелеріне тапсырылды.

Бұдан б(лек, Қостанай облы сының «Обаған» 
ав томобиль (ткізу пунктінде тексеру жұмыс тары 
бар ы сында 1986 жылы туған Тараз қаласының тұр-
ғыны ұстал ды. Оның ұялы телефонынан күш құры-
лым  дарының арнайы жара ғын – қорғаныс дулыға-
сын, жүк кеудешесін, металл қалқанын асы нып, 
ре зеңке таяқты ұстап, 5 қаңтарда түскен фотосуреті 
та былды.

Тергеу іс-шараларын жүргізу үшін ол адам Ұзын-
к(л аудандық полиция б(ліміне берілді.

Ерік ЕРДЕНОВ

Шетелге қашпақ болған 
бүлікшілер ұсталды

("зырлы органдар террористік актілерге �атысы бар адамдарды іздеу шараларын 
к;шейтеді. Б"л іске 5(К Шекара �ызметіні� аума�ты� б�лімшелері ке� тартылып жатыр. 
Ведомство �зара іс-�имыл аясында ІІМ-ні� «Арлан» арнайы ма�сатта
ы б�лімшесімен тізе 
�оса отырып, Алматы облысында жедел-іздестіру іс-шараларын ж;ргізіп жатыр.

Бас прокуратураны� мәліметтеріне 
�ара
анда, елімізді�  бір�атар айма
ын 
�амты
ан тәртіпсіздіктер кезінде  террористік 
шабуылдар "йымдастыр
андарды тергеп-
тексеру �ар�ынды ж;ріп жатыр. Мамандар 
адам шы
ыны бол
ан о�и
аларды тергеп-
тексерулерге ерекше назар аударып отыр.

�зірге адам шығыны болған жағдайлар жайлы 
толық мәлімет жоқ. Дегенмен қазірдің (зінде тер-
роризм фактілеріне қатысты 44 қылмыстық іс 
қозғалған. 

«�рбір факт тиісті құқықтық баға берумен 
мұқият тергеп-тексерілетін болады.

Т(тенше жағдай режимі кезеңінде жасалған 
құқықбұзушылықтар үшін 6 966 әкімшілік іс қозғау 

туралы хаттама толтырылды, әртүрлі әкімшілік 
жауаптылыққа 4 918 адам тартылды, оның ішінде 
1 978 адам қамауға алынды. 791 адамға айыппұл 
салынды және 2 149-ы ескертілді. Соттардың 
қарауында 2 048 материал бар», – делінген Бас 
прокуратура таратқан мәлімдемеде. 

Сонымен қатар Бас прокуратура  жедел-тергеу 
топтары 494 қылмыстық істі тергеп жатқанын 
мәлімдеді. Оның ішінде терроризмнен б(лек 34 
жаппай тәртіпсіздікке қатысу, 15 адам (лтіру дере-
гі бойынша тергеліп жатқан істер бар.  Ал қылмыс 
жасағаны ж(нінде күдікке ілінген 524 адам уақытша 
ұстау изоляторына қамалса, соттың санкциясымен  
қамалғандар саны 412 адамға жетті. 

А.СҰЛТАН

Терроризмге байланысты 
44 іс қозғалды

Кеңес Одағының Батыры, 
«Ха  лық Қаһарманы», армия ге-
нера лы Сағадат Нұрмағамбетов 
атын  дағы Құрлық әскерлері әс-
ке ри институтының саптық 
алаңын  да (ткен бітімгершілік 
кон  тингенттерді шығарып салу 
рә  сіміне ҰҚШҰ-ның Бас хатшы-
сы Станислав Зась, Қазақстан 
Қор ғаныс министрінің орынба-
сары Мұхамеджан Таласов, Алма-
ты қаласының әкімі Бақытжан 
Са ғынтаев қатысты.

ҰҚШҰ Ұжымдық бітімгерші-
лік күштері тобының қолбас шы-
сы генерал-полковник Анатолий 

Сер дюков барлық жеке құ рамға 
батыл шешімдері мен әскери 
боры шын мінсіз орындағандары 
үшін шынайы алғысын білдірді. 
Ал ҚР Қорғаныс министрінің 
орынбасары генерал-майор 
М.Таласов Қарулы Күштердің 
Жоғарғы Бас қолбасшысы–Пре-
зидент Қ.Тоқаев ұйымға мүше 
мем лекет тердің басшыларына 
ел де гі жағдайды тұрақтандыруға 
жәр  демдесу үшін Біріккен бітім-
гер шілік контингентін енгізу ту-
ралы (тініш жасағанын атап (тті.

Ол Қорғаныс министрінің 
атынан бітімгерші әскерилерге 

алғыс білдірді. Бірқатар бітімгер 
Қорғаныс министрінің бұй-
рығымен «Халықаралық ынты-
мақ тастыққа қосқан үлесі үшін» 
медальдарымен және грамоталар-
мен марапатталды.

Ұжымдық Қауіпсіздік Кеңе сі-
нің шешіміне сәйкес, ҰҚШҰ 
Ұжым дық бітімгершілік күштері 
Қазақстанда мемлекеттік, әскери 
және әлеуметтік маңызы бар ны-
сандарды күзету ж(ніндегі мін-
деттерді орындады.

Достық және әскери ынты-
мақ тастық қағидаттарын басшы-
лық қа ала отырып, кон ституция-
лық тәртіпті қалпына келтіру 
бойын ша бауырластық к(мек 
ре тінде Армения, Беларусь, Қыр-
ғыз Республикасы, Ресей мен 
Тә жікстан ел аумағына жалпы 
са ны 2 030 адамы мен 250 бірлік 
тех никасын жіберді.

Ұйым бойынша одақтастар 
тер рористік шабуыл кезінде Қа-
зақ станға уақытылы қолдау мен 
к(мек к(рсетті. Бітімгер лер дің 
маңызды нысандарды күзетке 
алуы армияның, құқық қорғау 
ор гандарының күштері мен 
құрал дарының едәуір б(лігін бо-
сатуға және оларды террористер-
ге қарсы күреске жіберуге мүмкін-
дік берді. ҰҚШҰ Біріккен бітім-
гер  шілік контингентін елден ке-
зең-кезеңімен шығару Қазақстан 
Пре зиденті белгілеген мерзімге 
сәй кес биыл 13 қаңтардан бастап 
жү зеге асырылады және 24 қаң-
тар ға дейін аяқталуы тиіс.

Елдос СЕНБАЙ

ҰҚШҰ әскері 
шығарыла бастады

(аза�станда ел Президентіні� шешіміне сәйкес, 5(Ш5 
"йымыны� 5жымды� бітімгершілік к;штеріні� миссиясы 
ая�талды. Осы
ан орай Алматы �аласында 5жымды� 
�ауіпсіздік туралы шарт "йымына м;ше мемлекеттер 
5жымды� бітімгершілік к;штеріні� әскери �ызметшілерін 
шы
арып салды.



«Nur Otan» партиясы 
а-
шанда халы
пен бірге екенін 
к�рсетіп, �зіні� барлы
 к�ш-

уатын елдікті са
тау�а 
ам-
тамасыз етуге ба�ыттап ке-
леді. Сонды
тан елімізде 
бол�ан т�тенше жа�дайдан 
со� партияны� б�кіл ресурсы 
Мемлекет басшысыны� ел-
дегі т"ра
тылы
ты 
алып
а 
келтіруге ба�ыттал�ан тап-
сыр маларын толы
тай орын-
дап жатыр. 

Соның ішінде «Nur Otan» пар-
тиясының қоғамдық қабылдаулары 
жұмысын тоқтатқан емес. Мы-
салы, 2022 жылғы 1-11 қаңтар ара-
лығында 622 адам хабарласса, 
оның 283-і «111 шұғыл қызметі» 
бойынша байланысқан. Партия 
филиалдардың барлық қоғамдық 
қабылдау б!лмелері мерекеге 

байланысты қаңтардың алғашқы 
бес күні онлайн форматта жұмыс 
істесе, 111 қызметі 1 қаңтардан жұ-
мысын бастап кеткен. 

Түскен 622 !тініштің алтауы 
елдегі дүрбелеңге байланысты 
хабарласқан. Мәселен, 5 қаңтар 

күні партияның Call-орталығының 
жедел желісіне негізінен интер-
неттің болмауы, банктердің жұмыс 
істеу-істемеуі мен митингіге 
қатысты мәселелер қозғалған. 
Шым кент, Тараз, Ақтау, Алматы 
және Ақт!бе қалаларында да осы 

мәселелер бойынша хабарласқан 
екен. 

Жалпы, түскен !тініштер не-
гізінен мына мәселе бойынша бол-
ған: – әлеуметтік қамсыздан дыру 
мәселелері  – 44%, жұмысқа 
орналастыру және еңбек құқығын 
бұзу – 8%, ТКШ – 7%, тұрғын 
үймен қамтамасыз ету – 6%, сот 
және құқық қорғау жүйесі – 3%. 

«Nur Otan» партиясының 
қоғамдық қабылдауы 67 қабылдау 
!ткізіп, 136 адамның !тініші тың-
далды. Атап айтсақ, партия фрак-
циясының мүшелері оның ішінде 
бар лық деңгейдегі мәслихат депу-
таттары – 19 қабылдау !ткізіп, 
41 адам қабылдады. Ал қала аудан-
дарының әкімдері мен әкімдерінің 
орынбасарлары 5 қабылдау арқа-
сында 10 адам тыңдалды. Жер гі лік-
ті атқарушы органдардың бас-
шылары 12 рет қабылдау жасап, 
29 адамның мәселесі тыңдалды. 
Пар тия филиалдарының басшы-
лары 14 қабылдау !ткізіліп, 33 адам 
қа былданды. Заңгерлер, медиатор-
лар мен нотариустардың !ткізген 
17 қабылдауында 23 адам ға к!мек 
к!рсетілді. 

Еліміз бойынша депу-
таттар, бастауыш партия 
"йымдарыны� м�шелері 
және «Jas Otan» Жастар 
а-
натыны� белсенділері ком-
муналды
 
ызметкерлерге, 
полиция�а к�мек к�рсетуді 
және азаматтарды� �тініш-
теріне ден 
оюды жал�ас ты-
рып жатыр. Б"л туралы пар-
тияны� баспас�з 
ызметі 
хабар лады.

 
Жасотандық еріктілер жер-

гілікті билікке қалаларды тазарту 
мен ғимараттарды қалпына кел-
тіруге к!мектесіп жатыр. <ңір-
лердегі партия мүшелері тәртіп-
сіздіктерден зардап шеккендер 
үшін қан тапсыруда. Осы күндері 
филиалдар мен белсенді пар тия-
лықтар полиция мен әскери қыз-
меткерлерге қала к!шелері мен 
блок-бекеттерде ыстық тамақ 
ұйымдастырды. Тек Алматының 
!зінде нұротандықтар қаланың 
барлық ауданы бойынша мұқтаж 
азаматтарға 125 млн теңге к!ле-

мінде к!мек к!рсетті. Бірқатар 
!ңірде алғашқы күннен бастап 
қоғамдық жасақтар құрылды. 

Мәслихаттардағы фракция 
мүшелері мен «Nur Otan» бас-

тауыш партия ұйымдарының 
басшылары Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың жа-
қында !ткен Мәжіліс  оты-
рысын да қойған міндеттерін 

халық ара сында белсенді тү-
сіндіру жұмыс тарын жүргізіп 
жатыр. 

Партияның баспас!з қыз-
метінің мәліметінше, «Nur Otan» 
қоғамдық қабылдау б!лмелері де 
жұмысын жалғастыруда. Биыл 
1 қаңтардан бастап 622 адам жү-
гініп, оның 283-і «111 шұғыл қыз-
мет» байланыс орталығына ха-
барласқан. Азаматтарды тол-
ғандыратын негізгі мәселелер – 
әлеуметтік қамсыздандыру, жұ-
мысқа орналасу және еңбек құ-
қықтарының бұзылуы, тұрғын-үй 
коммуналдық шаруашылық сын-
ды мәселелер. 

Депутаттар, партия мүше ле-
рі – мемлекеттік органдардың 
басшылары 67 қоғамдық қабыл-
дау !ткізіп, 136 адамның мәселесі 
қаралды.

«Nur Otan» партиясы )ар-
�алы ауданды
 филиалына 
Бадамша ауылыны� т"р�ыны 
Есен Салимов к�мек с"рай 
келді. Ол �з кезегінде А
т�бе 

аласына 
атынайтын так со-
парктерді� жол а
ысын т�-
мендету мәселесін с�з етті. 

«Nur Otan» партиясы Қарғалы 
аудандық филиалы «Қарғалы» 
бастауыш партия ұйымының 
т!рағасы, Бадамша ауылдық 

окру гінің әкімімен бірлесе 
отырып !ті ніш иесінің мәселесін 
шешу бойын ша келісс!здер 
жүргізді. Нәтижесінде !тініш 
иесінің мәсе лесі оң шешімін 
тапты. Атап айт қанда, «Қарғалы» 
бастауыш пар тия ұйымының 
т!рағасы, Бадамша ауылының 
әкімі  жергілікті  таксо парк 
иелерімен кездесу ұйымдас-
тырып, облыс орталығы Ақт!бе 
қаласына жүретін таксилердің 
жол ақысы 20%-ға т!мендетілді.

«Nur Otan» партиясы 
Сары а�аш ауданды
 филиа-
лыны� 
о�амды
 
абылдау 
б�лмесі �ткізген к�шпелі 

а былдау�а 
атыс
ан Жар-
ты т�бе ауылды
 округіні� 
т"р �ыны Б.Багатова �йіне 
газ 
" бырын тартып беруді 
с"рады. 

 
Мұқтаж азаматтың мәселесі 

«Nur Otan» партиясы «Жарты 
т!бе» бастауыш партия ұйы-
мында партия фракциясы мү-

шелері, аудандық мәслихат 
депутаттары Ж.Сүлейменов пен 
Т.Жұмабеков тарапынан жан-
жақты қаралған болатын. 

Қыс мезгілінде қиындыққа 
ұшыраған аз қамтылған отбасы-
ның жағдайын ескере отырып, 
жылумен қамтамасыз ету үшін 
«Nur Otan» партиясы фракция 
мүшелері, аудандық мәслихат 
депутаттары демеушілік жасады. 
Нәтижесінде,  !тініш иесі 
Б.Багатованың үйіне газ құбыры 
орнатылды. 
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Жадыра МҮСІЛІМ 

Д"рыс дамуды к�здеген кез 
кел ген мемлекет ішкі к�ші-
он мә-
селесін реттеуге "мтылады. Себебі 
ауылдан 
ала�а халы
 а�ыл�ан 
сайын экономиканы� т�рлі салала-
рына салма
 т�сіп, ��ірлер ара-
сын да�ы айырмашылы
 "л�ая 
т�седі. Ба
ылаусыз кеткен ішкі 
мигра цияны� 
андай 
атері бар 
екенін Алматы мен �зге 
алаларда 
бол�ан д�рбеле� аны
 бай
атты. 
Елімізді� е� ірі мегаполисі Ал-
матыда урба низация ж�йесіз 
а-
лыптасып келе жат
аны б"дан б"-
рын Ша�ыра
 пен Ба
ай о
и�а-
сынан бай
ал�ан. Біра
 урбаниза-
цияны ба
ылау, м�мкін бе?. 

�ЛЕМ ЕЛДЕРІНЕН 
САБАҚ АЛДЫҚ ПА?

Үкімет елдегі кез келген мемлекеттік 
бағдарламаны қолға алғанда әлемдік 
тәжірибеге сүйенеді. Eйткенмен шетелге 
турист ретінде де, іс-сапарлатып та жиі 
жол жүретін шенділер к!ші-қон мәселе-
сіне келгенде шетелдік мысалға к!з жұма 
қараған секілді. Eйтпесе әлемнің әдемі 
қалаларына табаны талай рет тиген 
үкіметтің адамдары сол елдің тыныс-
тіршілігін бізден жақсы білмесе, кем 
білмейтіні рас.

Мәселен, Бразилияның ірі қалала-
рындағы шет аймақтар қазір қылмыстың 
ордасына айналған. Кедейлер мен бан-
диттер тұратын қараңғы жерлерді олар !з 
тілінде «фавелалар» деп атайды. Бұл 
фавела бір күнде пайда болған жоқ. Елдегі 
урбандалу жүйесіздігінің «жемісі». Бүгінде 
полиция мен әскерилердің !зі фавелаларға 
арнайы операция аясында бронды к!-
лікпен ғана кіретін жағдайға жетіп отыр. 
Рио-де-Жанейродағы Шападау, Сан-
Паула фавеласына кірген б!тен адамның 
аман шығуы қиын. Жаңа Гвинеядағы 
жағдай да Бразилиямен бірдей. Бұл елдегі 
ірі қалалардың іргесінде де негізінен тұ-
рақты табыс таппайтындар тұрады. Елдегі 
халықтың біразы молшылықта !мір сүрсе, 
к!шіп келушілердің к!бісі кедейшілікте 
күндерін әрең к!ріп жүргендер. Ал әлем-
дегі ең танымал қала Гонконг екі жыл 
бұрын Париж және Сингапурмен бірге 
әлемдегі ең қымбат қалалардың рейтин-
гіне кірді. Бірақ сәулеті келіскен қымбат 
қаланың шетіндегі Монгкок ауданы ме-
гаполистің екінші қырын к!рсетеді. Мон-
гкоктың к!пқабатты ескі ғимараттарында 
ондаған мың гонконгтықтар !мір сүріп 

жатыр. Үй деп айтылғанымен, тұрғындар 
кәдімгі темір тор және плацкарт ваго-
нындағы с!ре !лшеміндегі б!лмелерде, 
табыт үйлерде тұрады. <йткені қалада 
тұрғын үйді жалдау құны шарықтап 
кеткен. Ал қаланың жеті жарым миллион 
тұрғыны пәтер сатып алмақ түгілі лайық-
ты тұрғын үйді жалға да ала алмайды. 
Статистикаға сенсек, қазір мегаполисте 
250 мың халық кедейлік шегінде !мір 
сүреді. 

ХАЛЫҚТЫҢ ЖАЙЫНАН 
ХАБАРЫ ЖОҚ

Eлем елдеріндегі жағдайға күлетін 
жайымыз жоқ. <йткені дәл қазір біздегі 
Алматы мен Нұр-Сұлтан, Шымкент се-
кілді халық саны к!п орталық қалалардың 
айналасында толық бақыланбайтын «шет 
аймақтар» к!бейіп келеді. Қалталылар 
к!шіп келушілерге арнап бір б!лмелі 
жатақтар салып, ай сайын пәтерақысын 
алады. Үй дегені болмаса, олардың к!-
бінде адам !міріне қолайлы жағдай жоқ. 
Елорданың шынайы әлеуметтік бейнесін 
к!ру үшін Есілдің оң жағалауына бару 
жет  кілікті. Eсіресе, вокзал маңы, ба зар-
лар  дың айналасы халықтың шынайы 
тұрмысын к!рсетеді. Ал ару қала Алма-
тыдан арман іздеп барғандардың дені 
орталықтың !зінде емес, шет жақтардағы 
аудан мен ауылдарда, қала берді Алтын 
Орда секілді базар маңындағы жатақтарда 
тұрып жатыр. 

Алматыға осыдан бес жыл бұрын к!-
шіп келген Алмагүл Ізбасарова мамандығы 
бойынша екі қолға бір күрек таппай жүр. 
Ал отағасының таңнан кешке дейін 
жолаушы тасымалдап тапқан ақшасы күн-
делікті асына жұмсалады. «Мамандығым 
– тарих пәнінің мұғалімі. Бірақ !з салам 
бойынша жұмысқа тұра алмадым. Қазір 
қаланың сыртында тұрып жатқандықтан, 
үш баламды апаратын жақын жерде 
балабақша жоқ, аялдама алыс. Жолдасым 
таңертең ерте кетіп, кеш келеді. Бұлай 
!мір сүрген ешкімге ұнамайды ғой. 
Ауылда жолдасыма жұмыс жоқ. Оның 
үс тіне қатарымыздан қалмай, балалары-
мыздың болашағы үшін қаладан жер 
алып, үй салғымыз келді. Бірақ жалғыз 
жол дасымның тапқаны ай сайынғы пә-
терақы мен тамақтан артылмайды», – 
дейді Алмагүл Ізбасарова. Алмагүл секілді 
алып қалаға арман іздеп келгендер к!п. 
К!ші-қон полициясының дерегінше, 2015 
жылдан бастап Алматы мен Нұр-Сұлтан, 
Шымкент секілді қалаларға к!шіп кел-
ген дердің саны анағұрлым !скен. 
Мысалы, былтыр Нұр-Сұлтанға к!шіп 
келгендер саны – 25 086 адам. Екінші 
орында Алматы, мегаполиске 24 351 адам 

қоныстанған. Ал Шымкентке биыл 9 459, 
Маңғыстау облысына 238 адам к!шіп 
келген. Алматы қаласы бойынша Жұмыс-
пен қамту орталығына былтыр 45 мыңнан 
астам адам жүгінген. Оның 27 мыңнан 
астамына орталық тұрақты жұмыс орын-
дарын табуға к!мектессе, 10 мыңнан ас-
там адам уақытша жұмысқа ғана ор налас-
тырылған. Демек, мегаполиске қоныс-
танушылар к!бейген сайын жұмыссыздық 
та !се түседі деген с!з.

ЖҮЙЕЛІЛІК ЖЕТІСПЕЙДІ
Деректерге сүйенсек, қазір халықтың 

60 пайызы қалада, 40 пайызы ауылда 
тұрады. Ауылда тұратын 40 пайыз ха-
лықтың к!бі егде жастағылар, яғни 40-50 
жастан асқандар. Ал қала тұрғындарының 
к!п б!лігі жастар. Мамандардың бол-
жауынша 2050 жылдарға таман халықтың 
80 пайызы қалада тұрады. Бір с!збен 
айтқанда, урбандалу үрдісінен қашып 
құтыла алмаймыз.

Eлеуметтанушы Ілияс Тілеубергенов 
урбандалудың негізгі себебін адамдардың 
жақсы !мір сүруге ұмтылысы, !мір са-
пасын арттырғысы келуімен байла ныс-
тырады. Айтуынша, !мір сапасының 
жақсаруы жұмыс, денсаулық, білім беру 
мен бос уақытты тиімді !ткізуге арналған 
орындардың болуынан басталады. Одан 
басқа қауіпсіздік, адамның қоршаған 
ортасы, яғни араласатын дос-жарандары 
болу керек. Осы айтылғандар қандай жер-
де жақсы дамыса, адам сол жерге ағылады. 
Ауылды жерлерге саябақ орнатып, ба-
лабақшалар мен хауыздар салып, спорт 
секцияларын жасап беріп, бірақ жұмыс 

болмаса жұрт жұмыс іздеп бәрібір қалаға 
кетеді. <йткені жұмыс болмаса табыс 
болмайды. Саябақ пен кинотеатрға 
баратын адамда қаражат болмаса, ол 
жердің барлығы қаңырап тұрады. Осы 
себептен де халықтың жартысы Нұр-
Сұлтан, Алматы мен Шымкент, Атырау 
мен Ақт!бе, Қарағандыға к!шеді. Осы 
алты қалада адамдардың шоғырлануы 
жиіленіп барады. Бірақ соңғы уақытта 
тағы бір үрдіс бар. Ол – қалалықтардың 
шетелдерге кетуі. <йткені медицина мен 
білім сапасына к!ңілі толмайтындар, !зі 
мен ұрпағы үшін ары қарай дамитын жер 
іздейтіндер к!бейіп келеді. 

 Урбандалудың бірден-бір себебі – 
жұмыс пен алатын қызметтердің сапасы. 
Осылай деген әлеуметтанушы «халық 
ор талыққа қала болғаны үшін ғана к!ш-
пейді» деп отыр. «Eлемдік тенденцияға 
қарайтын болсақ, урбандалу барлық елде 
жүріп жатыр. Кейбір елдерде қалалану 
процесі жақсы, екінші елдерде нашар 
жүреді. Мысалы, Латын Америкасы мен 
Африка елдеріндегі орталық қалалардың 
шет аймақтарында қылмыс к!п. Қазір 
бізде де елорда деп келген қоныс аудару-
шы лар үшін орталықтағы пәтерлер қым-
бат, сол үшін Нұр-Сұлтанның айнала-
сындағы Қосшы, Қоянды мен Малиновка 
секілді жерлерге қоныстанады. С!йтіп ол 
жерде әлеуметтік проблемалар басталады. 
Латын Америкасы елдерінде де дәл осы-
лай басталған. Үлкен қалалардың шет 
жа ғына қоныс тепкен әлеуметтік осал 
топ тар, маргиналдардың тұрақты жұ-
мысы, не табысы жоқ болғандықтан қыл-
мыспен айналысуға жақын бола бастады. 

Сондықтан урбандалу үрдісін дұрыс 
реттемесе, билік пен қоғамның арасында 
үлкен проблема туындауы мүмкін. Бұл 
проблеманың басын кешегі оқиғадан 
к ! р і п  о т ы р м ы з » ,  –  д е й д і  І л и я с 
Тілеубергенов. 

ҚАЙТПЕК КЕРЕК?
 «Еңбек» бағдарламасы бойынша 

халықты түстіктен теріскейге, «Серпін» 
бағдарламасы арқылы студенттерді оң-
түстіктен солтүстіктегі оқу орындарына 
к!шіру жоспарланды. Бірақ бағдарлама 
!з нәтижесін бермеді. <йткені бағдарла-
маны жүйелі түрде жүзеге асыру тетіктері 
болмады. Шенеуніктердің салғырт-салақ-
тығы тағы бар. Оған жұмыстың жоқтығы 
мен ауа райының қолайсыздығын қо-
сыңыз. Бір қызығы, Солтүстік Қазақстан 
облысында халық саны азайып жатса, 
Петропавл қаласының халқы !сіп келеді. 
Бұл да халықтың ауылдан қалаға к!шіп 
жатқанын ғана к!рсетеді.

Сол үшін Үкімет қандай да бір бағдар-
лама қабылдамас бұрын жергілікті жердің 
халқынан не үшін кетіп жатқанын, ал 
к!шіп келіп жатқандардан не жасап 
беруге болатынын сұрап білуден бастағаны 
ж!н екенін айтты сарапшы. «Мемлекет 
жұмыс бермейді. Осыны халық пен 
Үкімет түсіну керек. Жұмысты кәсіпкер 
береді. Үкімет кәсіпкерге жағдай жасайды. 
Үкімет кәсіпкерлерді халықтың ең негізгі 
дамушы тетігі ретінде қарастырып, бар-
лық жағдайды жасайтын болса, кәсіпкер 
!зі-ақ келетін жұмыскерлерге барлық 
жағдайды жасайды. Қазіргі жағдайда 
Үкімет кәсіпкерлерге субсидия береді де 
«Қоластыңа оңтүстіктен келген адамдарды 
жұмысқа ал, мен сендерге жол мен су 
тартып беремін» дейді. Бірақ ол жерде 
кәсіптің к!зі бар ма, бұған Үкімет басын 
ауыртпайды. Бұл қате. Кәсіпкерлер қай 
жерден кәсіп ашқысы келеді, қанша адам 
қажет, жұмысшыларды ұстап тұру үшін не 
керек екенін біліп, Үкімет соған қарай 
әрекет етуі тиіс», – дейді әлеуметтанушы. 

К!ріп отырғандай, митингке шыққан-
дардың шырылы қазіргі к!ші-қон үде-
рісінің шынайы кейпін тағы к!рсетті. 
Тұрақты табыссыз, үйсіз-күйсіз жүрген 
адамның бойында протестік ой қоғамдағы 
шешімін таппаған мәселе мен әділет-
сіздіктен туындайтынын түсінетін уақыт 
жетті. Қарны тоқ, киімі бүтін адамның !зі 
іштей билікке наразы болуы мүмкін. Бірақ 
алаңға ашынған, к!бінесе шегінерге жері 
жоқ, жоғалтатын ештеңесі жоқ адамдар 
шығады. Билік алаңға шығатын адамдарды 
азайтып, жат ағымның жетегінде кете тін-
дерді жүгендеу үшін де ашынған адам-
дардың пікіріне құлақ түргені керек-ақ.

Ішкі көші-қон бақылаудан шықса...
Дайындаған �білмансұр ЖАСАН

Қоғамдық қабылдаулар 
жұмысын тоқтатқан жоқ

Өңірлердегі азаматтарға 
көмек қолын созды

Жол ақысы 
төмендетілді

Газ құбырын 
орнатып берді

Е
лд

ар
 Қ

А
Б

А
 (

ко
лл

аж
)



Елдос СЕНБАЙ

4
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



№4 (4056) 
14 ҚАҢТАР 2022 ЖҰМА AI  YNQQ

www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

ӘЛЕУМЕТ

ФЕСТИВАЛЬ-ДУМАН ЗАМАНЫ 
АРТТА ҚАЛДЫ

2014 жылы Мәдениет министр лігінің 
тізгінін Арыстанбек Мұхамедиұлы ұста-
ды. Ол филармония, оркестр, мәдени бағ-
дарламалар, Ұлттық !нер ака демиясы 
секілді мәдениеттің түрлі секто рын да тә-
жірибе жинаған, !не бойына са ла ның иісі 
сіңген !з адамы саналатын. Де мек, мә-
дениетті бір к!терсе, сол к!тере тіндей 
бол ған. Үміт ақталмады. Саланы бес жыл 
басқарып, әр реформаның пұшпағын бір 
ұстап, ірі нәтиже шығара алмаған, басы 
түрлі дауға шатылған А.Мұхамедиұлы 2019 
жылы орынтағынан ауып қалды.

2019 жылғы 17 маусымда жаңа Прези-
дент Қ.Тоқаевтың Жарлығымен «Мәдениет 
және спорт министрі» лауазымына Қа зақ-
станның еңбек сіңірген қайраткері, ком-
позитор, оған дейін салада вице-министр 
болған Ақтоты Райымқұлова тағайындалды.

Атап !тер жайт, А.Мұхамедиұлы мәде-
ниет саласында билік еткен тұс – сан алуан 
фестивальдар, сән-салтанатты рәсімдер, аса 
қымбат жобалар дәуірі болыпты. Мы салы, 
2015 жылы министрдің бастамасымен «Қа-
зақ елі» атты 10 сериялы тарихи-драма лық 
телехикая түсіру қолға алынды. Ми нистрдің 
!зі «Алмас қылыш», «Алтын тақ» к!ркем 
фильмдерінің, «Қазақ хандығына 550 жыл» 
деректі фильмінің, «Қазақ елі» мульт-
фильмдерінің және басқасының к!ркем 
жетекшісі, «Қазақ хандығына 550 жыл» 
гала-спектаклінің, «Опералия Пла сидо 
Доминго» халықаралық вокалистер кон-
курсының авторы және режиссері болды. 

А.Мұхамедиұлы сондай-ақ «Қазақ-
стан – Еуразия жүрегі» халықаралық кон-
курсының, «Песня без границ» халық ара-
лық фестивалінің, «Елім менің», «Тәуел сіз-
дік толғауы» конкурстарының ұйымдас-
тырушысы болды. Министрлік Voice of 
Astana эстрадалық музыканың халықаралық 

конкурсын, «Еуразия» халықаралық кино-
фестивалін және басқасын жыл сайын 
дүрілдетіп !ткізіп, шетелден және Ресейден 
аты «жұлдыз», заты арзанқол актерлер мен 
әншілерді шақырып, алдына қызыл қалы 
кілем т!сеп, әлек-шәлек болды. Франция-
ның Notre Dame de Paris мюзиклін қазақ-
шалап бір рет к!рсету үшін қыруар шығын 
шығарды. Сол кездегі қаптаған той-то-
малақтың толық тізімі тым ұзын.

Бұл бюджет ақшасын министрлік аяу-
сыз шашқан кезең еді. Саладағы билік ба-
сына А.Райымқұлова келгеннен кейін ахуал 
!з герді. Жаңа министр қарапайымдылық 
та нытты. Үкімет пен Парламент мәдениет 
са ласына б!лінетін қаражатты к!п қыс-
қартып тастады. Алдыңғы министр тұсын-
да іргесі қаланған халықаралық кино   фес-
ти вальдар мен конкурстарды !ткізу 
тоқтатылды. 

Bзгермеске шара да жоқ еді: әлемде 
коронавирус пандемиясы басталды. Мы-
салы, 2018 жылы Қазақстанда «мәдениет, 
спорт, туризм және ақпараттық кеңістік» 
саласына 149,4 миллиард теңге жұмса-
лыпты. Бұл – министрліктің !з шығын-
дарының сыртындағысы! Ал 2020 жылғы 
екі айда бұл бюджеттік бағдарлама шығыны 
74,1 миллиард, 2021 жылы 65,4 миллиард 
теңгеге дейін азайтылыпты. 

�ЗІ ДЕ, ЖЕТІСТІГІ ДЕ 
ҚАРАПАЙЫМ МИНИСТР

«А.Райымқұлова тұсында мәдениет 
саласы нендей жетістікке жетті?» деген 
сауалға сарапшылар да жауап табуға қи-
налады. Оның қорғауымен 2019 жылдың 26 
желтоқсанында «Тарихи-мәдени мұра 
объектілерін қорғау және пайдалану ту ра-
лы» жаңа заң қабылданды. Оның мақсаты 
– тарихи-мәдени мұра объектілерін жаң-
ғырту, сақтау және танымал ету. Бұл ата-
бабадан мұраға қалған тарих және мәдениет 
ескерткіштерін қорғап, пайдалану шара-
ларын біршама күшейтті. Оларды сақтау-
дың жаңа тәсілдемесі мен тың тетіктері 
енгізілген. 

Мәдениет және архив ұйымдары қыз-
меткерлерінің жалақысы 50%, ал !ңірлік 
ұйымдар қызметкерлері үшін 35%-ға артты. 
Бұл қызметкерлердің жалақысын 2025 
жылға дейін 20%-ға жыл сайын арттыру 
к!зделген.

2021 жылғы 1 мамырда Қазақстанда 
алғаш рет балалар мен жас!спірімдерге 
арналған мемлекеттік шығармашылық 
және спорттық тапсырыс іске қосылды. 
Оны қаржыландыруға жергілікті бюджеттер 
жауапты. Бұл Artsport.edu.kz порталы ар-
қылы шығармашылық үйірмелер мен спорт 
секцияларын халыққа қолжетімді етуге 
біршама ықпал етті. Бүгінде 4-17 жастағы 
283 мыңнан астам бала тегін қатысады: 150 
мыңға жуығы – спорт, 133 мыңнан астамы 
шығармашылық бойынша.

Ата-баба аңсаған азаттықтың мерейлі 
межесін лайықты атап !ту де А.Райым құ-
лованың еншісіне түсіпті. Дегенмен сарап-
шылар тәуелсіздік тойы жетім қыздың 
то йындай болып, ізгі жобаларымен, игі-
лікті бастамаларымен ел есінде қалмаға-
нын айтады. Министрліктің мәліметінше, 
былтыр 30 жылдықты мерекелеу бойынша 
республикалық іс-шаралар жоспарына 
сәйкес, 46 мыңға жуық қоғамдық маңыз-
ды, ауқымды, жаңа жобалар !ткізілді: 
мәдениет саласында – 45 000, спорт са-
ласында – 500, туризм саласында 100-ге 
жуық іс-шара.

2020 жылы ел тарихында алғаш рет жаңа 
мереке – «22 желтоқсан – Архивші күні» 
пайда болды. 2021 жылы «Электронды 
құжаттардың бірыңғай архиві» («Е-Архив») 
ақпараттық жүйесі қолданысқа берілді. 
Е-Архивке 223 мемархив, 421 аумақтық 
меморган, 60 орталық және 870 жергілікті 
атқарушы орган қосылған.

МИНИСТРДІҢ 
ТІСІ БАТПАҒАН ІСТЕР

Бір маңызды жайт назар аудартады: 
2022 жылдың алғашқы күндерінде еліміздің 
к!птеген !ңірінде наразылық акциялары 
бұрқ ете қалғанда ең алдымен зиялы, 
шығармашылық қауым, мәдениет пен !нер 
адамдары халықтың алдына шығып, елге 
басу айтуы қажет еді. Бұқараны сабырға 
шақырған жекелеген !кілдерін айтпағанда, 
әнші, ақын, жазушылардың бір б!лігі бас 
к!терулер мен қарсылықты қолдады, 
қалғандары бас бұғып қалды. Наразылық 
шаралары жаппай тәртіпсіздіктер мен 
лаңкестік актілерге ұласқанда да олар тым-
тырыс, тығылып отырды.

Тек Мемлекет басшысының пәрмені 
мен тегеурінді шаралары арқасында 
республикадағы жағдай бақылауға алынып, 
ахуал тұрақтала бастағанда, яғни 8 қаңтарда 
мәдениет ведомствосына (МСМ) кенет жан 
бітіп, «Мәдениет, спорт, туризм саласының 
қызметкерлері ел Президенті Қ.Тоқаевтың 
ұстанған бағытын қолдайтынын білдірді» 
деген мәлімдеме таратты. Ақтоты Райым-
құлова ең керекті кезде, алмағайып шақта 
мәдениет, !нер, шығармашылық, туризм 
және спорт қоғамдастығын Тоқаевтың ай-
наласына топтастырып, жұмылдыра ал ма-
ды. Сарапшылар оның ең үлкен қателігін 
де осыдан к!реді.

Елге сыйлы, с!зі !тімді осы топтардың 
әлеуетін, қуат-энергиясын, синергиясын 
Президент бастамалары мен реформаларын 
қолдауға бағыттау ісін енді идеология 
саласының бір білгірі, жаңа Мәдениет және 
спорт министрі Дәурен Абаев жүзеге 
асыратын болады. 

Қазақ елінің тәуелсіздігін нығайтуға 
бағытталған тарихи бастамалардың бірі – 
Елбасы Н.Назарбаевтың тапсырмасымен 
қазақ тілін кириллицадан латын графика-
сына к!шіру болатын. Латынша қазақ 
алфавитін жасау және енгізу жұмысына 
басшылық ету МСМ-ге жүктелді. Меморган 
т!рт жылдан бері «тер т!гіп келеді», бірақ 
министрліктің де, Қазақ тілі әліпбиін латын 
графикасына к!шіру ж!ніндегі ұлттық 
коммисия мүшелерінің де жұмыс нәтижесі 
елдің және ел басшылығының к!ңілінен 
шықпады. Ақыр соңында латын әліппесіне 
к!шу белгісіз мерзімге тоқтатылды. 

Мәдениет министрлігі мемлекеттік 
тілдің !рісін кеңейту, оның мәртебесін 
этносаралық қарым-қатынас тіліне дейін 
к!теру саласында !німді нәтижеге қол 
жеткізе алмады. Тілдерді дамытудың жаңа 
бағдарламасын да әзірлей алмаған: бұл сала 
ұлттық жоба форматына ауыса алмай қал-
ды. Сарапшылар мен халықтың қатаң сы-
нынан кейін Мемлекет басшысының тап-
сырмасымен тілдерді дамыту саласы был-
тыр Мәдениет және спорт министрлігінен 
алып қойылып, БҒМ-ге берілді.

М�ДЕНИЕТІ АҚСАҒАН ЕЛ
А.Райымқұлова министр орынтағына 

отыра сала одақтарға сүйенуге, соларды 
тірек етуге тырысты. Қазақстанда бүгінде 
Жазушылар одағы, Суретшілер одағы, 
Кинематографистер одағы сияқты жалпы 
саны 17 республикалық шығармашылық 
одақ жұмыс істейді. Ақтоты Рахметоллақызы 
Үкіметтің, Парламент жиындарында мем-
лекет қаржылай к!мектеспесе, бұл одақ-
тар дың нарық жағдайында қызмет атқармақ 
түгіл аман қалуы қиын болатынын қайта-
лаумен болды. Ақыры 2020 жылы алғаш рет 
одақтардың жобаларын жүзеге асыруға 
мемлекеттік әлеуметтік тапсырыс берілді: 
министр ханымға бюджеттік 257 млн тең-
геге олардың 27 жобасын қаржылай қол-
дау ға рұқсат етілді. Арты не болды? Бірін-
шіден, одақтар бұл соманы қомсынған. 
Екін шіден, әлеуметтік тапсырыстың күр-
делі критерийлеріне сай болу, қаптаған есеп 
тапсыру секілді талаптарды қиынсынған. 

Себебі ол конкурстарға одақтар !зі ғана 
қатысып, мемтапсырысты жеке жәукем-
дегісі келеді, ал заңнама ол сатып алуларда 
барлық ҮЕҰ-ға бақ сынауға мүмкіндік 
береді. Содан одақтардың қатысуға ынта-
ықылас танытпауы, тәжірибесінің жоқтығы 
кесірінен конкурстар жаппай «!тпеді» деп 
танылды. Қаражат пандемия аясында қыс-
қартуға ілігіп, мембюджетке қайтарылды. 

Осыдан кейін министр түсініктеме жұ-
мыс тарын жүргізсе керек, келесі 2021 жылы 
шығармашылық одақтардың 7 жобасы 46,6 
миллион теңгеге осы тапсырыс аясында 
қаржыландырылды. Одан елге не пайда 
келді? Министрлік дерегінше, одақтар 
бюджеттік миллиондарға әдеби курстар, 

семинарлар !ткізген, жас айтыскер ақын-
дар, кинематографистер, театр ісінің ма-
мандары, жас орындаушылар мен сазгерлер 
үшін шеберлік сабақтарын, суретшілер 
үшін арт-симпозиум ұйымдастырған. 

Тәбет ас үстінде келеді деген, осыдан 
кейін министр одақтарды қаржыландыру 
к!лемін жарты миллиард (500 млн) теңгеге 
дейін күрт арттыруды сұрап, бюджеттік 
!тінім берді. Ұсыныс Қаржы министрлігінің 
қарауында жатып қалды. Шығармашылық 
одақтарды бюджеттен қаржыландыруға 
к!шу, сондай-ақ !зге ҮЕҰ-ларсыз, одақ тар-
ды «адресті» қолдау үшін оларға «сала лық 
мемлекеттік гранттар тағайындау» ж!ніндегі 
А.Райымқұлованың бастамасы әзірге «ауада 
ілініп тұр». Жаңа министрдің оны ары қарай 
жүзеге асырар-асырмасы әзірге белгісіз. 

2021 жыл «Балалар әдебиеті жылы» деп 
жарияланды. Балалар әдебиетінің ілгері 
озып, жаңа даму белесіне шыққаны да 
байқалмайды.

Мәдениет саласы кейінгі жылдары 
коррупциялық дау-жанжалдардан арыла 
алар емес. Wсіресе, кино түсіруге б!лінген 
миллиардтардың талан-тараж болуы, 
бюджет қаражатын мүйізі қарағайдай, 
беделді режиссерлердің !зара ханталапайға 
салуы, жас дарындардың қолдаудан тыс 
қалуы, ел қаражатына сапасыз фильмдердің 
түсірілуі жұрттың зығырданын қайнатты. 

Ми нистрдің орынбасары Сәкен Мұсай-
бековті былтыр Антикорр пара алғаны үшін 
ұстады. 15 шілдеде Алматының Түрксіб ау-
дандық соты оны алаяқтығы үшін ғана сот-
тады: 62 миллион теңге айыппұл арқалатты.

Министрліктің жауап беретін басқа 
салалары – спорт та, туризм де былық пен 
жемқорлық батпағына батып барады. 
Туризм саласы пандемия заманында толық 
тоқырауға ұшырады. Туристік бизнеске де, 
қарапайым азаматтарға да пайдалы және ел 
ішіндегі демалысты қолжетімді және 
ыңғайлы ететін Kids Go Free бағдарламасы 
сол бойы жүзеге аспады. Жаңа министрге 
мұраға қалған бұл тетік іске асса, елдегі от-
басылық демалыс 30%-ға дейін арзандамақ.

ТОКИОДАҒЫ С�ТСІЗДІК
2021 жылғы Токиода !ткен XXXII жазғы 

Олимпиадада Қазақстан «тарихи жеңіліске» 
ұшырап, тұңғыш рет к!ш соңындағы 
83-орын ға құлдырады. Бұл былтыр жан-
күйерлердің жаппай наразылығын туғызды, 
қазақстандықтардың рухының түсіп, күй-
зелуіне «сүбелі үлес» қосты. Тура 21 күннен 
кейін, 4 ақпанда Қытайдың Бейжіңінде 
қысқы Олимпиада ашылады. Оны лайықты 
!ткізу Дәурен Абаевтың еншісіне тиді.

Қалай болғанда да, бұл салалардың 
бәрінде жылдар бойы шешілмей қор да-
ланған мәселелер жетерлік. Бейберекет-
сіздіктер кезінде кейбір «ереуілшінің», 
радикалды топтардың бүлігі мен былығы, 
жаппай тонау к!ріністері бейнеленген 
видеолар жаһанға тарап, әлемге қазақ стан-
дықтарды әдепсіз, мәдениетсіз етіп к!рсет-
кені құпия емес. Ендеше «Жаһандық әлем-
дегі заманауи қазақстандық мәдениет» 
және басқа да бедел-имидждік жобаларды 
қайта қолға алып, !рістете түсу қажет 
болатынға ұқсайды. 

(Басы 1-бетте)

Көктем ҚАРҚЫН

Елімізде экономика сұра ны сы-
на сай мамандар дайындау ұлттық 
біліктілік жүйесін қалыптастыру 
қажет екенін аңғартады. Bйткені 
біліктілігі т!мен маман түптің тү-
бінде жұмыссыздар қатарын то-
лықтыруы мүмкін. Демек, ұлттық 
бі ліктілік жүйесі мамандардың бә -
секеге қабілеттілігін анықтауға ық -
пал етуі тиіс. Жалпы, маман дар дың 
айтуынша, ұлттық біліктілік жүйе-
сі үш б!лімнен тұрады. Бірінші – 
жұмыс берушінің жұмысқа ала  тын 
адамның біліміне, дағдысына қоя-
тын талабы. Сол талапты «кә сіп тік 
стандарт» деп атайды. Екін ші, 
кәсіптік стандартты әзірлеген нен 
кейін оған білім беру стандарт тары 
мен бағдарламалары бейім делуі 
керек. Сонда білім беру ошақ тары 
бизнестің, экономиканың сұ ра-
нысына сай мамандар дайын дайды. 
Ұлттық біліктілік жүйесінің үшінші 
б!лігі – алған білімді тә уелсіз 
бағалау, яғни сертификаттау. Бұл 
туралы кезінде экс-министр Бір жан 
Нұрымбетов: «Диплом – бі лімді 
растайтын құжат, бірақ дамы ған 
мемлекеттерде маманның дип ло-
мына қарамайды. Олар білікті лік ті 
растайтын тәуелсіз орталық тар ға 
жібереді. Ол орталық білікті лігін 
растайтын сертификат береді. Сер-
тификаттың құны дипломнан 
жоғары. Біз осындай жүйені қалып-
тастыруымыз керек» деп айтқан еді. 

Wлемдік тәжірибеде адамдар-
дың біліктілігін дамытудың аста-
рын да бірінші кезекте жеке адам-
ның қажеттіліктері тұрады. Екінші 
кезекте !ндірістің, экономиканың 
қажеттіліктері. Біліктілігі бар адам-
дарға барлық уақытта жұмыс та-
былады. Ал біліктілікті беру, оны 
ба ғалау күрделі жұмыс. Оның тәр-
тібін, шартын біз дұрыс белгілей де, 

жүзеге асыра алмай да отырмыз. 
Оқу орындары маманды !зі оқы-
тып, !здері емтихан алып, маман-
дығын да, біліктілігін де дипломмен 
қосып беріп отыр.

– Еліміздің Еңбек кодексіне 
байланысты азаматтар жұмысқа 
тұрар кезде дипломмен қоса бі-
ліктілік құжатын к!рсетуі қажет. 
Бізде дипломның ішінде қандай 
мамандық пен біліктілік алғаны 
қоса жазылып беріледі. Т!рт жыл 
оқыды деп біліктілік беруге бол-
майды. Bйткені біліктілік азамат-
тың мамандығы бойынша қолынан 
іс келетінін дәлелдейтін құжат. 
Қазір Еңбек министрлігі біліктілік 
туралы арнайы заң дайындап, 
қабылдайын деп жатыр. Сол жерде 
еліміздегі біліктілікті анықтап, құ-
жат беру мәселесі к!рсетілген. Bр-
кениетті, экономикасы дамыған 
ел дерде мамандыққа арналған 
бағ  дарламалармен оқып, акаде-
миялық арнайы білім алу тәртібі бір 
басқа, ал жұмысқа тұру үшін білік-
тілік тестін тапсырып, сертификат 
алу мүлдем басқа. Менің ойымша, 
біз барлық салаға біліктілік сер-
тификатын алу жүйесін енгізсек, 
оқу орындарының білім сапасын 
қамтамасыз етуге жауапкершілігі 
артар еді, – дейді Білім және ғылым 
ми нистрлігінің қоғамдық кеңесінің 
мүшесі Қадырбек Б!рікбеков. 

МҰҒАЛІМНЕН БАСТАЛҒАН 
БЕТБҰРЫС

Елімізде біліктілік тестін 2018 
жылдан бері педагогтер тапсырып 
келеді. Алғашында білім саласын-
дағы бұл жаңалыққа біразы тосыр-
қай қарады. Содан кейін к!пші лік-
тің к!ңілі сабасына түсті. Мұғалім-
дер бұрынғыдай еңбек !тіліне қарай 
емес, білімі мен біліктілігіне қарай 
бағаланды. 4 санаттың бірін алған 
күні санатта да, жалақыда да айыр-
ма болады. Ең бастысы, бұл үрдіс 
«болдым, толдым» деуге мұрша 
бер мейді. Bмір бойы оқу мен із-

денуге үлкен мотивация. Ал !ткен 
жылдан бастап мектепке жұмысқа 
тұру үшін дипломға қоса біліктілік 
сертификаты талап етіле бастады.

– Жұмыс істейтін мұғалімдерге 
біліктілік сертификаты бұрыннан 
беріліп жүрсе, жоғары оқу орнын 
бітіре салып, біліктілік тестін тап-
сыру енді ғана заңмен бекітілді. 
Біліктілік сертификаты ең алдымен 
шынайы, сауатты кадрдың білім 
саласында жұмыс істеуіне мүм кін-
дік берсе, бейкәсіби адамның жо-
лына тосқауыл қояды. 2019 жылдан 
бері тест тапсыру «бір компьютер, 
бір тестілеуші, екі камера» принципі 
бойынша іске асып жатыр. Сон-
дықтан біліктілік сертификаты са-
тылады деп ойламаймын. Мұғалім-
нің портфолиосына байланысты 
біраз даулы мәселе бар. Мұны да 
автоматтандыру керек. Қоғамда 
бі ліктілігі т!мен, дипломын сатып 
алған адамдар бұл жүйеге қарсы 
шығып, әртүрлі шу шығарып та 
жа тыр. Сол себепті біліктілік тесті-

леуіне арнайы мәртебе берілуі қа-
жет, – дейді білім саласының 
сарапшысы Аятжан Ахметжанұлы. 

Мұғалім біліктілігінің сынға 
түсер жауапты сәтінен сүрінбей 
шыққандар аз, !те алмағандар бар-
шылық. Мысалы, 2020 жылы 97 
мың педагог тестілеуге қатысыпты. 
Ұлттық біліктілік тестілеу қоры-
тын дысы бойынша, шекті деңгей-
ден 41 пайыз педагог !тсе, 59 пайыз 
педагог нашар нәтиже к!рсе тіп ті. 
30 жыл ұстаздық етіп, біліктілік 
анықтау тестінен құлап, категория-
сынан мүлде айырылып қалған 
мұғалімдер де бар. Сынаққа шпар-
галка мен ұялы телефон алып кіріп, 
қасықтап жиған абыройынан бір 
күнде айырылғандар да жоқ емес. 
Не істерін білмей, жемқорлардың 
құрығына түсіп, санат к!теру үшін 
100 мыңдап ақша т!лепті дегенді де 
естігенбіз. Сондықтан да шығар, 
бассыздыққа бұғат салу үшін бі-
ліктілікті анықтау тесті элек тронды 
форматта !ткізіле бастаған. Жалпы, 

аталған жүйені барлық салаға енгіз-
сек, қай салада білімсіз маман дар-
дың к!п екенін нақты анықтай алар 
едік. 

СЕРТИФИКАТТЫҢ 
ДИПЛОМНАН НЕСІ АРТЫҚ?

Сертификат та, диплом да білім 
алу фактісін растайтын құжат. Бірақ 
Америка мен Еуропада олардың 
әрқайсысының заңды күші әртүрлі. 
Диплом маманның оқу орнында 
теориялық білім алғанын ғана дә-
лелдейді. Ал оны практикада қан-
шалықты жүзеге асыра алаты нын, 
біліктілік деңгейінің дәрежесін 
сертификат к!рсетеді. Мысалы, 
АҚШ-та «медициналық универ си-
тетті үздік аяқтадым» деп диплом-
мен кез келген клиникаға барсаңыз, 
сізді ешбір жер жұмысқа алмайды. 
Олар ең бірінші сізден Америка 
Құрама Штаттарының меди цина-
лық лицензиялау емтиханының 
(USMLE) сертификатын сұрайды. 
Ал лицензия алу оңай емес. Ол үшін 

3 кезеңнен тұратын сынақ тапсы-
расыз. Америкалық клиникалардың 
65%-ы  USMLE-ді тапсырмаған 
үміт керлерді жұмысқа қабылда-
майды. Лицензия сала мамандарына 
5 жылға беріледі. Бес жыл !ткеннен 
кейін біліктілігіңізді қайта анық-
тауға тура келеді. Ал егер дәрігер 
қызмет барысында медициналық 
қателіктерге жол берсе, шығынды 
сертификат берген кәсіби қауым-
дастық !тейді. Кеңес Одағының 
құ рамында болған елдерде дәрі гер-
лердің біліктілігін анықтау бұрын-
нан қалыптасқан. Жас маман оқу 
орнын бітіргеннен кейін аурухана-
ның сараптаушы тобының алдынан 
!тіп, біліктілігін дәлелдейді. Ке йін-
гі кездері біз бар жүйені сақтамастан, 
университетте теориялық емти хан-
ды жақсы тапсырған маманға 
біліктілікті қоса беріп жатырмыз. 

– Шетелдегідей барлық сала-
дағы мамандарды біліктілік тесті-
нен !ткізсек, кейбір салада мүлдем 
кадрсыз қалуымыз мүмкін. Сон-
дықтан лицензиялауды ең қажет 
деген бірнеше сала бойынша жүр-
гізуіміз керек. Оның ішінде білім 
беру, медицина салалары бірінші 
орында. Bйткені дәрі-дәрмек пен 
емдеу жолдары тез !згеріп отырады. 
Сондықтан адам !міріне жауап 
беретін дәрігерлердің білімі заманға 
сай болуы тиіс. Дипломның құны 
қалмаған қазіргі нарыққа біліктілік 
сертификаты ауадай қажет. Деген-
мен тәуелсіз бақылау жүргізетін 
кәсіби қауымдастықтың сертифи-
катты бейберекет таратпауы үшін 
шетелдегідей қатаң заң керек, – 
дейді «Болашақ» бағдарламасының 
түлегі Арнұр Қадылбеков. 

Біліктілік тестін тапсырып, сер-
тификат алу – әлемдік деңгейде 
дәлелденген тәжірибе. Бізге де 
уақыт !ткізбей барлық сала бо йын-
ша мамандардың білімін тәуелсіз 
бағалау қажет. Bйткені маман даяр-
лау ісі кері кетсе, ертең экономика 
да құлдырайды. 

Мәдениет министрі не тындырып еді?

Білімді біліктілік құжатымен растаңыз

Жа�адан та�айындал�ан �кімет ��рамына А�тоты Райым��лова 
кірмеді. Мәдениет пен спорт�а бас-к�з болатын мекемені екі жарым 
жыл бас�ар�ан экс-министрді� осы мерзім ішінде �андай әрекетімен 
немесе с�зімен есте �ал�анын к�пшілік бірден есіне т$сіре алмауы 
м$мкін. Дегенмен б�рын�ы министрді� кезінде де ат�арыл�ан тәуір 
істер мен ж$зеге аспа�ан жобалар бол�аны рас. Еске т$сіріп к�рсек. 
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�а�тар о�и
асыны� салдары-
нан Лондонны� �ор биржасында
ы 
�аза�станды� компанияларды� 
акциялары ��лдырады. �имараттар 
�ртке оранып, д�ние-м�лік тона-
лып, �ала к�шелерінде �ант�гіс 
б о л ы п  ж а т � а н д а  « � а з а т о м -
�неркәсіп», Халы� банк, Kaspi.kz, 
акциялары «жаппай сатылым
а» 
шы�ты. Бір к�нде Kaspi.kz акция-
лары 30 пайыз
а ��нсызданды. 
Тынышты
ы тай
ан елден ат тонын 
ала �ашатын инвесторларды� ен-
дігі әрекеті �андай болады? 2022 
жылы елімізге 24 млрд доллар 
инвестиция тарту жоспарлан
ан. 
)кімет инвесторларды� сенімін 
�айтара ала ма?

Наима НҰРӘЛІ

МИЛЛИАРДТАР ЖЕЛГЕ ҰШТЫ
Лондонның қор биржасында сауда-

ланатын жалғыз ұлттық компания 
«Қазатом �неркәсіп» акцияларының 
бағасы 12,2 пайызға т�мендеді. 4 
қаңтарда 40,6 долларға саудаланса, 12 
қаңтарда 35,65 долларға ба ғаланған. 
Б ү л і к т і ң  с а л қ ы н ы  т и г е н  к о м -
паниялардың к�ш басында Kaspi.kz 
тұр. Акцияларының құны 5 қаңтарда 30 
пайызға арзандады. Оған дейін 31 
желтоқсанда Kaspi.kz компаниясының 
акциялары 116 доллар болса, 4 қаңтарда 
118 долларға бағаланған. 12 қаңтарда 
98,8 долларға түсті. Яғни, ірі қазақстан-
дық компания бүлік салдарынан 16,3 
пайызға құнсызданды.

А л  Х а л ы қ  б а н к  а к ц и я л а р ы 
4 қаңтарда 16,86 доллардан сатылған. 
5 қаңтарда, яғни бір сауда күнінде
20 пайызға арзандап кетті. 12 қаңтарда 
бір акциясы 15 доллардан саудаланып 
жатыр. Сонда акцияларының құны 
11 пайызға арзандапты. Сәйкесінше, 
дүрбелең салдарынан қазақстандық 
т�рт миллиардер 3 млрд долларынан 
айырылды. Оның ішінде Вячеслав Ким 
бірден 1,4 млрд долларын жоғалтқан. 
Михаил Ломтадзе  әп-сәтте  1,4 
миллиар дынан қағылды. 

АҚША ТЫНЫШТЫҚТЫ СҮЙЕДІ
Қазақстандық компаниялар акци-

ялары құнының �згеруі еліміздің 
инвестициялық тартымдылығына әсер 
етеді. 30 жылда елімізге әлемнің 120-
дан аса мемлекеті 330 млрд доллардай 
тікелей инвестиция құйған. Орталық 
Азияға тартылған тікелей шетелдік 
инвестициялардың 70 пайызы елімізге 
тиесілі. Неге? Себебі ақша үшін ойын 
ережелерінің тұрақтылығы мен заң-
дардың орындалуы маңызды. «Ақша 
тыныштықты сүйеді» деген тәмсіл бар. 
Шет мемлекеттердің, халықаралық 
ұйымдардың біздің елге қаржы құюға 
құл шынып тұруындағы себеп – елдің 
тұрақ тылығында. Қаңтар оқиғасынан 
кейін Қазақстан сол ерекшелігінен 
айырылды. 

Онсызда соңғы бірнеше жылда 
пандемияға байланысты әлемдік эко-
номикада тікелей шетелдік инвес-
тициялар к�лемі қысқарды. Қазақ-

станда 2020 жылы шетелдік инвестиция 
к�рсеткіші 30 пайызға т�мендеп, 17 
млрд долларды құраған. Ал 2021 
жылдың бірінші жартыжылдығында 
11,1 млрд доллар тартыл ған. Bткен 
жылдың қорытындысы бойынша 20 
млрд, ал 2022 жылы 24 млрд долларға 
қол жеткізу жоспарланған еді. Енді 
инвесторлар елімізге сене ме?

Берекесі қашқан елге инвесторлар-
дың қаржы құюы былай тұрсын, 
маңайламасы анық. Мысалы, Қырғыз 
Республикасында шетелдік инвестор-
лар ақшасын шығарып, елден кетіп 
жатыр. Соңғы 10 жылда олар Қырғыз 
елінен 5 млрд доллар к�лемінде ин-
вестиция шығарған. Соның 16 пайызы 
2020 жылы болған. Оған індет кезінде 
шекара жабылып, екі ай бойы �ндірістің 
тоқтап қалғаны әсер еткен. Ең басты 
себеп – қазан айында болған саяси 
тұрақсыздық. Биліктің ауысуымен 
бірге жүретін дүрбелең, биліктің мүлікті 
қайта б�лу әрекеті, бұрынғы келісім-
дерден бас тарту және саяси сенімдегі 
вектордың құбылмалылығы іскер 
топтарға әсер етті. 2021 жылдан бері 
қауіпсіздік күштерінің бизнеске қысым 
жасауы тағы бар. 

Ресейде де шетелдік инвесторлардың 
белсенділігі т�мендеп кеткен. Тіпті, 
�ткен жылы 2014 жылғы к�рсеткішпен 
теңескен. Оған да індеттен б�лек гео-
саясат әсер етіп отыр. 2020 жылы ше-
телдік инвесторлар Ресейде 141 жобаға 
инвестиция салған. Бұл – соңғы алты 
жылдағы ең т�менгі к�рсеткіш. 

Украинаның бұрынғы экономика, 
сауда және ауыл шаруашылығы мини-
стрі, Украина президенті кеңсесі 
жетекшісінің қазіргі кеңесшісі Тимо-
фей Мылованов елдегі белгісіздік пен 
жағдайдың шиеленісуіне байланысты 
инвесторлар Украинадан ақшаны бір-
тіндеп шығара бастағанын мәлімдеген 
еді. Мыловановтың «Ел үшін біз к�ріп 
отырған басты қауіп – белгісіздік, Ре-
сеймен қарым-қатынастың күрделенуі. 
Соғыс болуы мүмкін деген мәселе жиі 
к�теріледі. Дүрбелең басталса, бірінші 
кезекте,  шетелдік  инвесторлар 
ақшаларын елден шығара бастайды. 
Бұл қазірдің �зінде болып жатыр» де-
гені бар.

СЕНІМІНЕ ИЕ БОЛА МА?
Біздің жағдайда да еліміздегі 

наразылықтар белгілі бір жағдайда 
елдің инвестициялық тартымдылығына 
нұқсан келтірді дегенмен Үкімет дер 
кезінде жағдайды реттей алды. Бұл 
ойымызды TICKMILL халықаралық 
брокерлік тобының сарапшысы Арман 
Бейсембаев та қуаттап отыр. Сарапшы 
Президенттің Жолдауда к�терген 
мәселелері шешімін тапса, халықтың 
үміті ақталса, инвесторлардың сеніміне 
қайта кіруге мүмкіндік бар екенін ай-
тады.

«Мәселен, Ауғанстан – сирек 
металдарға бай мемлекет. Сондықтан 
Қытай инвес торларының қызығушы-
лығына ие. Ауғанстан «тәліптердің» 
қолына �тсе де, соғыс болып жатса да, 
қытайлық инвесторлардың қызығу-
шылығын т�мендеткен жоқ. Олар 
келісімге келіп жатыр. Қазақстан 
Қытай мен Еуропа арасын байла-
ныстырушы к�пір болғандықтан, 
Қытай бізге инвестиция құюға мүдделі. 
Тұрақтылық аса маңызды емес», – дей-
ді А.Бейсембаев.

Иә, инвесторлар тәуекелді түсінеді. 
Қазақстан инвесторларды мұнай, ши-
кізат, құрылыс, сауда, инфрақұрылым 
арқылы тарта алады. Ауғанстанның �зі 
еліміздің бидайына тәуелді. Ұнымыз-
дың негізгі тұтынушысы саналады. 
Ауғанстанмен Қазақстанды салыс-
тыруға келмейді. Бірақ егер Ауғанстан 
дәл қазіргі жағдайда инвестиция тар-
тып жатса, Қазақстанның мүмкіндігі 
әлдеқайда жоғары екенін білдіреді.

Қорыта келгенде, инвесторларға 
керегі кепілдіктің болуы екенін ескер-
сек, Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
Мәжіліс отырысында инвесторлар 
алдындағы мемлекеттің барлық міндет-
темелері мен кепілдері толық к�лемде 
орындалатынына уәде берді. Sрине, 
біздегі шикізаттық базаның молдығы, 
географиялық тұрғыдан тиімді орнала-
суы тікелей шетелдік инвестицияға жол 
ашады. Дегенмен саяси жүйенің 
тұрақтылығы да ауадай қажет. Ин-
вестициялық климат қалыпқа түсуі 
үшін уәделердің орындалуы, Үкіметке 
деген үміттің ақталуы маңызды.

Инвесторларды 
ҮРКІТІП АЛМАСАҚ...

*ткен аптада
ы о�и
алар желісін-
де еліміздегі са�тан дыру нары
ын 
ба
алауды� орайы келіп т�р. Алма-
т ы д а 
 ы  ж ә н е  т а 
 ы  д а  б а с � а 
�алаларда
ы тәртіпсіздіктер кезінде 
к�птеген д�кен,  мейрамхана, 

имарат пен т�тастай кешен, сондай-
а� авток�лік тал�андалып, тоналып, 
тіпті �ртеніп кетті. Ендеше осынау 
жаппай тәртіпсіздіктерден кейін 
са�тандыру а�шасына �міт арту
а 
бола ма?

Нұрлан ҚОСАЙ

Еліміздің сақтандыру секторында 27 
компания бар. Соның ішінде 9-ы адам 
�мірін сақтан дыратын болса (АBСК), 
қалған 18-і жалпы сақтандырумен айналы-
сады. Биыл 1 қазанда Ұлттық банк таратқан 

мәлімет бойынша, бұл ұйымдардың жалпы 
активі 1,72 трлн теңге құраған екен. Бұл 
жыл басынан бері осынау соманың 15,6%-
ға артқанын к�рсетеді. СК-лар негізінен 
ақшасын бағалы қағаздарға салып 
�сіретінін ескерсек, бұл �сімде сол 
инвестицияның үлесі басым.

«Активтердің 72,2%-ы, яғни 1,24 трлн 
теңгесін бағалы қағаздар құрайды, екінші 
деңгейлі банктердегі ақша құралдары мен 
салымдар – 197 млрд теңге немесе 11,5%. 
Дебиторлық сақтандыру қарыз дары 59 
млрд теңге  немесе  3 ,4%.  Жалпы, 
активтердің ішінде компа ниялардың 
�здерінің жеке капиталы – 721 млрд теңге. 
Жалпы, еліміздің сақтандыру нарығында 
қатысушылар санаулы болса да, соңғы 3 
жылдық межеде қаржылай активтерінде 
�сім бар екені аңғарылады. Бірақ елімізде 
таяуда �ткен оқиғалар бұл к�рсет кіштерге 
теріс әсер етуі мүмкін екенін жоққа 
шығаруға болмайды. 

�МІРІН САҚТАНДЫРҒАНДАРҒА 
�ТЕМАҚЫ Т�ЛЕУГЕ ДАЙЫН

Елімізде сақтандыру компаниялары 
�мірі сақтандырылған қызметкерлер мен 
жұмысшыларға �темақы т�леуге дайын. 
Олар елімізде сақтандыру жағдайы туын-
дап отырғаны туралы сақтану шыларға 
хабарлап жатыр. Маман дардың айтуынша, 
«Жұмыскерді еңбек (қызметтік) міндет-
терін орындау кезіндегі жазатайым 
жағдайлардан міндетті сақтандыру туралы» 
заңға сәйкес, әрбір жұмыс беруші �з 
қызметкерін сақтандыру туралы келісім-
шарт жасасуы міндетті. Оның аясында 
жазатайым жағдай бола қалған кезде адам 
�мірін сақтандыру компаниясы екі 
жағдайда �темақы т�лейді. Біріншісі – 
кәсіби еңбекке қабілеттілігін жоғалтқан 
кезде және екіншісі – қаза тапқан кезде. 
Мүгедек боп қалған адамға �темақымен 
қоса, заң аясында дәрілік шығындары да 
�теледі екен. Ал қаза тапқан адамды жер-
леуге 100 АЕК к�лемінде ақша беріледі.

«Бұл трагедия әрбір қазақстан дықтың 
�мірінде із қалдырып кетті. Біз аласапы-
ранда елді аман алып қалу үшін �мірін 
қатерге тіккен жерлестерімізді қайғыра 
еске алатын боламыз. Террористер мен 
бұзақылардың қолынан қаза тапқан 
қызметкерлер қысқа мер зімнің ішінде 
тиісті �темақыларын алатын болады. Ол 
үшін заңды негіз туындап отыр, ендігі 
жерде құжаттарыңызбен тиісті ұйымдарға 
хабарласуларыңызды сұраймыз», – дейді  
Freedom Finance Life АBСК Басқарма 
т�рағасы Азамат Ердесов.

�ТЕМАҚЫ АЛУ ҚИЫН ЖОЛ
Елімізде автосақтандыру әуелден-ақ 

міндетті екені белгілі. Bйткені авток�лік 

қозғалыс құралы ғана емес, сонымен қатар 
қауіптің де к�зі. Ал одан �зге жылжымай-
тын мүліктер мен дүниелерді, тіпті адам 
�мірін сақтандыру ерікті түрде жүзеге 
асырылады. Мамандардың айтуынша, 
әдетте жүргізілетін авток�лікті міндетті 
сақтандыру (ОСАГО) тек қана жол-к�лік 
оқиғаларына арналған. Ол жаппай 
тәртіпсіздіктер кезіне жүрмейді екен.

«Айдап қашу, �рт деген секілді 
әрекеттерге КАСКО сақтандыру жүйесі 
қарастырылған. Онда да келісімшартта 
форс-мажор жағ дайлар к�рсетілуге тиіс. 
Оған міндетті түрде табиғи апаттар кіргені-
мен, арнайы к�рсетілмесе жаппай тәртіп-
сіздіктер оған жатпауы мүмкін. Bйткені 
қылмыскерлер к�лікті айдап қашқан жоқ, 
сосын ол �здігінен �ртеніп кеткен жоқ қой. 
Тұрған машинаға сырттан біреулер зақым 
келтірді. Сондықтан сақтандыру ком-
пания сы �темақы т�леуден бас тартып, 
тіпті соттасуға дайындала бастайды деп 
ойлаймын. Bйткені барлығына �темақы 
т�лейтін болса, сақтандыру компаниялары 
банкротқа ұшырауы мүмкін. Автомобиль 
иелерінен б�лек оларға енді талқандалған 
нысандардың да иелері хабарласа бастай-
тын болады», – дейді автосарапшы Алек-
сей Алексеев.

Маманның айтуынша, Қазақ станда 
КАСКО сақтандыру жүйесін �здігінен 
сатып алатын жүргізу шілердің саны �те аз. 
Bйткені онда шын т�ленетін оқиғалардың 
тізімі �те қысқа. Сондықтан да оны к�п 
ретте автосалоннан жаңа к�лік сатып алған 
кезде дилерлік орталықтар береді. Елімізде 
жаңа к�ліктердің 75%-ы несиеге рәсім-
делетінін ескерсек, олардың сақтандыруға 
не үшін жүгінетінін түсінуге болады. 
Ақшасы толық т�ленбеген к�лікті 

сақтандыруды несие беруші банктер талап 
етсе керек. Олар бір жағы �здерінің 
сақтандыру қызметін тықпалай тыны бел-
гілі. Сол арқылы қосымша табыс тауып 
отыр. Ал жеме-жемге келгенде к�лік 
иесінің алдынан форс-мажор мәселесі 
шығады. Мұндай практиканы жылжымай-
тын мүлікке қатысты байқауға болады 
екен.  

«Сақтандыру компаниялары к�п ретте 
азаматтардың сауатсыз дығын пайдаланып, 
келісім құжатына қосымша шарттарды 
қосып қояды. Кейін бұл шарттар �темақы 
т�леуден бас тартуға немесе соманы 
азайтуға негіз болуы мүмкін. Олар сақтан-
дыруға жатпайтын жағдай, сақтандырудан 
тыс жағдай, келісімшарттарының бұзылуы, 
франшиза, қағазбастылық және тағы 
басқалар. Осындай жағдайлар осы уақытқа 
дейін жиі болып тұратын. Енді олар 
осылардың ішінде сақтандырудан тыс 
жағдай нұсқасын к�п пайдалануы мүмкін. 
Bйткені к�птеген типтік шарттарда ар-
найы к�рсетілген бірқатар жағдайда 
�темақы т�ленбейді деп жазылады. 
Олардың ішінде әскери қимылдар, 
террорлық акттер, азаматтық соғыстар, 
халық толқулары, к�теріліс, бас к�теру, 
бүлік, жаппай тәртіпсіздіктер мен шерулер 
бар», – дейді заңгер Динара Жұбатова.

Мамандар мұндай жағдайдың соңы 
соттасу деректерінің к�беюіне апарып 
соқтыруы мүмкін екенін айтады. Ол үшін 
азаматтар мемлекеттің к�мегіне жүгінуі 
қажет. Ал мемлекет �з тарапынан нақты 
қадамдарға барып, сақтандыру компания-
ларының жанынан арнайы комиссиялар 
құрып, сақтандыру омбудсмендері мен 
сарапшыларды тартуы керек. Елімізде 
«қаңтар оқиғасынан» тек бизнеске келген 
шығынның сомасы 100 миллиард теңгеден 
асып кеткенін ескерсек, бұл шығынға 
кәсіпкерлер кез келген мүмкіндіктен �тем 
іздейтіні анық. «Атамекен» ұлттық 
палатасының есептеп шығарып отырған 
бұл қисаптың ішіне жеке азаматтар мен 
мемлекеттік мекемелердің шығыны кіре 
ме? Ол енді басы ашық сұрақ...

Бүліктің былығын сақтандыру 
компаниясы төлей ме?
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МӘСЕЛЕAI  YNQQ

Елді� наразылы
ына азы�-т�лік 
ба
асыны� да себепкер бол
аны аны�. 
Кейде ж�рт ��нны� айлап емес, апталап 
�сіп жат�анына ша
ымданды. М�ны 
жо��а шы
ара алмаймыз. )кімет ба
аны 
�стап т�ру �шін �олдан келгенні� бәрін 
жаса
ан сы�ай к�рсетті, әлі де �стап 
т�ру
а дәмелі екен. Дегенмен нары� б�л 
амалдар
а к�не �оя ма? Жалпы 
�ымбатшылы�ты� т�пкі себебі не?    

Мадияр ТӨЛЕУ

ШАРЫҚТАҒАН БАҒА ЕЛДІ ШАРШАТТЫ
Жуырда ел билігі азық-түлік бағасын қолдан 

келгенше тұрақты ұстап тұруға тырысатында-
рын жеткізді. Дегенмен бағаны тұрақты ұстап 
тұрған күннің �зінде мемлекет біраз шығынға 
ұшырайтын тәрізді. Себебі нарық заңдылығы 
бір бүйірден қыспай қоймайды. Ішер астың 
қалтаға салмақ бола бастағаны пандемия кезін-
де анық сезілді. 2020 жылдың желтоқсанында 
Қазақстанның Сауда және интеграция минис-
трі Бақыт Сұлтанов Үкімет отырысында бір 
жылда әлеуметтік маңызы бар азық-түлік 
тауарларының бағасы 9,6 пайыз �скенін айтқан 
болатын. Дегенмен министр бұл құбылысты 
«әлем елдеріне ортақ, уақытша» деп бағалаған. 
Бірақ олай болмады. Қымбатшылық жалғаса 
берді. Былтыр алғашқы 9 айда Статистика ко-
митеті елде азық-түлік тағы 7,4 пайызға �скенін 
жария еткен. 

Экономист Мақсат Серәлі елде кедейшілік 
белең алғанын, кей жұрт табысының 60-70 
пайызын азық-түлікке жұмсайтынын, осының 
бәрі наразылық тудырғанын айтады. Сондықтан 
маман «жалпы ішкі �німдегі отандық �німдердің 
үлесін кем дегенде 50 пайыздан асырмай, 
экономикалық қауіпсіздік болмайды» деп отыр. 
Sйтпесе, мемлекеттің қолданатын шаралары 
уақытша құбылыс қана болмақ. Sлемдік эко-
номикада халық табысының 50 пайыздан аста-
мын азық-түлікке жұмсайтын болса, кедейліктің 
к�рінісі ретінде саналады. 2021 жылы елімізде 
әр отбасы азық-түлікке шамамен 319,4 мың 
теңге жұмсайтыны мәлім болды. Ал біздің 
к�кейде бір сауал: елде осынша табыс таба 
алатын отбасылардың үлесі қанша?   

ҚҰНДЫ ҰСТАП ТҰРА АЛМАЙМЫЗ
Ал мемлекет бағаны ұстап тұрудың қандай 

механизмдерін қолданады? Сауда және интег-
рация министрлігі бағаны ұстап тұру үшін 
к�біне «нарық механизмдерін» пайдаланады. 
Мысалы, министрлік �ңірлерде бағаны 
тұрақтандыру қорларын құрып жүр. Азық-
түліктің бағасы арзан болатын маусымда сол 
қорлар тауарға толады. Баға күрт �сетін аралық 
маусымда олар тауарды саудаға шығарады. 
Осылай бәсеке қалыптастырып, бағаның 
қымбаттауына сәл де болса жол бермеуге ты-
рысады. Екінші механизм – жеңілдетілген 
қарыз беру. Сауда желілері мен әлеуметтік 
маңызы бар тауар �ндірушілер бағаны ұстап 
тұруға келіседі. Осы үшін оларға 0,01 пайызбен 
несие беріледі. Дегенмен мұның бәрі бюджетке 
артыла беретін жүк.

Бұдан б�лек, әкімдіктер ауылшаруашылық 
жәрмеңкелерін �ткізіп тұратынын білеміз. 
Сауда желілері тауарды ауылшаруашылық 
�німдерін �сірумен айналысатын шаруадан 
тікелей сатып алуы үшін тағы да миллиардтап 
қаржы б�лінеді. Бұлардан �зге де амалдар бар.

Баға негізінен объективті себептерге байла-
нысты �сіп жатқаны шын. Ұлттық валюта 

бағамы т�мендеді. Тауар �ндірушілерге �німін 
ел ішінде сатуға қарағанда, шетелге шығарған 
тиімді. Негізі қаржы саласының мамандары 
бағаны мемлекет тарапынан ұстап тұру тиімсіз 
жол екенін біраздан бері айтып келеді. Себеп 
сол – оның барлығына бюджет ақшасы шығын. 
Құдды, кезінде Кеңес Одағын дағдарысқа 
ұшыратқан жол тәрізді. Экономист Асылбек 
К ү з д е у б а е в  а з ы қ - т ү л і к к е  қ а т ы с т ы 
қымбатшылық қанша тырысқанмен де, да-
мушы елдерге ортақ құбылыс ретінде қала бе-
ретінін айтады. 

– Кез келген дамушы мемлекеттің эконо-
микасында болатын құбылыс, үздіксіз процесс. 
Sрине, дамыған елдерде де болуы мүмкін. Sсері 
қатты сезілмейді. Алайда бір қауіп бар, онсыз 
да қымбат дүниенің бағасын қолдан еселеп 
қымбаттатуы мүмкін. Sйтпесе, халықтың 
күнк�ріс деңгейі одан әрі т�мендейді, себебі 
елдің табысы т�мен. Табысы т�мен болған 
сайын экономикадағы айналым қаржы азаяды, 
ол түрлі саланың дағдарысына әкеледі, – дейді 
ол.

Бұл тұста мамандар бағаның тұрақтануы нан 
г�рі халық табысын �сіруге к�п к�ңіл б�лу 
қажетін айтады. Демек, нарық заңына салсақ, 
біздегі қымбатшылық тоқтамайды.    

АЗЫҚ-ТҮЛІК �НДІРУШІЛЕРДІҢ 
ЖАҒДАЙЫ ҚИЫН

Былтыр тамызда елдегі азық-түлік 
�ндірушілер шикізат сатып алу үшін мемлекет-
тен к�мек сұрап, дабыл қаққан болатын. Сол 
кезден-ақ олардың жағдайы аса жетісіп 
тұрмағаны байқалған. Мәселен, Қазақстандағы 
12 құс фабрикасын біріктіретін жұмыртқа 
�ндірушілер қауымдастығы әлемде құс жемі 
қымбаттап, тауардың үстіне қосылатын баға 
бақылаудан шығып кеткенін мәлімдеді. Құс еті 
мен жұмыртқасына қойылған �зіндік бағаның 
60-70 пайызын жем дайындауға қажет �німге 
кететін шығын құрайды екен. Бұл �німдер 
Қазақстанда �ндірілгенімен, бағасы бірнеше 
есе �скен. Sсіресе, құс шаруашылығында 
қолданылатын соя мен жүгері бағасы �скен. 
Қазақстан да аталған тауарларды �ндіріп, 
экспортқа шығарумен айналысады. Тиісінше, 
әлемдік бағаның �суі ішкі нарыққа да әсер 
етіпті. Демек, бір қымбатшылық келесі бір 
қымбатшылықтың тууына септеседі. 

Мәселен 2020 жылы Түркістан облысының 
Ораңғай елді мекеніндегі «Яссы-құс» фермасы 
�ңірдег і  құс  ет і  мен жұмыртқаның 
қымбаттамауын қамтамасыз еткен. Тәулігіне 
16 мың дана жұмыртқа шығаратын орын 
алғашында бағаны барынша к�термеуге тыры-
сыпты. Ферманың жауапты маманы Ғафуржан 
Дадишевтің айтуынша, 2020 жылдың жарты-
сына дейін жұмыртқаның данасын 27-28 
теңгеден �ткізген. Иә, баға тиімді. Бірақ баға 
облыстағы тұрақтандыру қорындағы 8 мың 
тоннадан астам азық арқылы тұрақтанып 
тұрған. Ал жаздан кейін бағаны к�теруге 
мәжбүр болыпты. Себебі құс азығын алуға ке-
тетін, қызметкерлердің жалақысына, 
коммуналдық шығын �тейтін қаржы керек. 
Ақыры құн �скен соң елдің наразы бола бастай-
тыны онсыз да белгілі. 

Жалпы, азық-түлік пен басқа да тауар-
лардың қымбаттауы бізде ғана емес, әлем ел-
дерінде болып жатқаны жиі айтылады. Деген-
мен �зге елдердің мүлкіне мұқтаж мемлекеттің 
жағдайы ауыр. Бірақ былтыр �зімізде �ндірілетін 
азықтың 2-3 есе қымбат тағаны есімізде. Бас 
қатырар дүние к�п, ал сарапшылар алдағы 
уақытта бағаның реттеле қоярына әлі де сенім-
сіз.

Азық-түлік  бағасы 
ауыздықтауға келмейді
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– Гүлнар �рленбайқызы, бұл терактінің 
сипатына қарап, оны ұзақ уақыт бойы 
дайындалды деген пікірмен келісесіз бе?

– Шынын айту керек, бұл оқиғаға 
қатысты қойылып жатқан түрлі сұрақтарға 
нақты жауап беру қиын. Оқиғаның хро-
нологиясына қарасаңыз, митинг Жаңа-
!зенде сұйытылған газ бағасының күрт 
қымбаттауына наразылық танытудан 
бас талды. Бұл наразылық бірқатар !ңір-
лерде қолдау тапты. Туындаған мәселені 
шешу үшін үкіметтік комиссия құрылды. 
Комиссия мүшелері наразы топпен 
келісімге барып, бағаны т!мендету туралы 
шешім шығарды. Осыдан соң шерушілер 
жаңа талаптарды қоя бастады. Наразылық 
ауқымы кеңейе түсті. 

Сол сәттен бастап Қызылордадағы 
ініммен байланыста болдым. Мені Алматы 
мен Қызылордада аз уақыттың ішінде бір-
біріне ұқсас жағдайдың болғаны таң ғал-
дырды. Екі қалада да наразы топ әкімдік-
терді қарумен басып алу, басқа да әкімшілік 
ғимараттарды, қызметтік к!ліктерді !ртеу 
сияқты әрекеттер жасады. Күштік құ ры-
лымдар орналасқан стратегиялық нысан-
дарды басып алуға тырысты. Ауруханаларға 
да шабуылдар ұйымдастырылды. Осы 
факторлардан соң бүлік жоспарланған 
сияқты болып к!рінді. 

Сауалыңызға жауап беру үшін осы 
қайғылы оқиғаның артында тұрғандардың 
әрекетін ұғыну !те маңызды. Мен арнайы 
қызметтің жұмысын бағалай алмаймын. 
Бірақ бірнеше қалада Ұлттық қауіпсіздік 
комитетінің жергілікті департамент 
басшыларының қызметтік ғимараттарды 
қорғап қалудың орнына қарсылықсыз 
беріліп, қару-жарақты, құпия құжаттарды 

қалдырып кетуі ойландырады. 3рі оның 
бұрынғы т!рағасының ұсталуы бұл гипо -
тезаны растай түседі. 3дейілеп жасалса да, 
қызметтік қателік болса да, болған жайтқа 
Ұлттық қауіпсіздік комитеті жауапты. 
Ендігі кезекте бізге тергеу нәтижесін 
шыдамдылықпен күту қалды.

– �зіңіз білесіз, кез келген жанжалдың 
тригеррі болады. Бұл жанжалдың тригеррі 
жоғарыда айтылған сұйытылған газ 
бағасының �суі деп айтуға бола ма?

– Конфликтілер мен қақтығыстар – 
кез келген қоғам үшін қалыпты жағдай. 
Ал қақтығыстарды деструктивті күштердің 
пайдаланып, олардың реттелуі ел үшін 
осындай қайғылы жағдайға әкеліп со-
ғуы – мүлдем басқаша мәселе. 

Наразылық ешқашан күтпеген жерден 
пайда болмайды. 3рқашан оның бастапқы 
индикаторлары мен к!рсеткіштері бола-
ды. Біздің соңғы зерттеулеріміз к!пші-
ліктің наразылығын тудыратын бағаның 
!суі, инфляция, жұмыссыздық сияқты 
әлеуметтік-экономикалық сипаттағы 
!ткір мәселелер болғанын дәлелдеді. Бұл 
мәселелерді наразы топ !кілдері алғашқы 
күннен к!терді. Ал сұйытылған газ баға-
сының қымбаттауы тек конфликтіге түрткі 
болды. Мәселен, алматылықтарды дәл 
осы мәселе алаңдатты ма? 

Мұның барлығы конфликтілердің 
терең себептерін елемеуден туындап отыр. 
Бұл күндері к!шеге кедейлік шегінен 
т!мен !мір сүретіндер мен саяси белсен-
діліктің экстремистік түрлеріне бейім 
азаматтар қатысты. 

Менің ойымша, мұндай оқиға бүгін 
болмаса ертең болатын еді. Алайда нара зы-
лық осындай зорлық-зомбылық форма-

ларына трансформацияланып, соңы тра ге-
дияға айналады деп ешкім күтпеген сияқты.

– Бүліктің еліміздің бірнеше қаласында 
бір уақытта �туіне, оған бұрын-соңды 
болмаған к�п адамның қатысуына қандай 
факторлар ықпал етті деп ойлайсыз?

– Қазақстандағы наразылық білдіруші-
лердің !ңірлік деңгейде !зіндік ерекше-
ліктері бар. Олардың бой к!рсетуіне әр-
түрлі қоздырғыш факторлар ықпал етеді. 
Біз экономикалық талаптармен басталған 
митингілердің тез арада саяси талаптары 
бар митингіге айналып кететінін к!рдік. 
Бұл жерде халық санасында наразылыққа 
деген к!зқарасының !згеруі сияқты 
факторды ескеруіміз керек. 

«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасы қабылданды. Адамдар 
қашанда !здерін толғандырған мәселелерді 
айтқысы келеді. Бірақ аймақтарда олардың 
жанайқайына ешкім құлақ түрмейді. 
3леуметтік желі арқылы да әкімдердің 
к!п шілігінің халықпен қалай байланыс 
ор нататынын к!руге болады. Оларда кері 
бай ланыс жоқ. Егер жергілікті билік !кіл-
де ріне сенім жоғары болса, олар сол беде-
лімен-ақ наразы топқа басу айта алар еді. 

Ал бізде әкімдердің кейбірінің наразы 
топ алдына шығуы жағдайды тіптен ушық-
тыра түсті. Бұл мәселеге Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев та Парламент 
Мәжілісінің отырысында с!йлеген с!зінде 
айрықша назар аударды. 

Демек, бізде билік пен қоғам арасын-
дағы диалогтың тиімділігі т!мен деңгейде. 
Сонымен қатар осы жағдайда дау-жан-
жалдың алдын алуда саяси топтардың, 
басқа да үкіметтік емес ұйымдардың р!лін 
к!ре алмадық. 

– Бүлікке шеттен келген содырлардың 
да қатысқаны жайында к�п айтылып жатыр. 
Расында, қандықол қарақшылар жантүр-
шігерлік қылмыс жасады. Құқық қорғау 
органдары қызметкерлерінің басын кесіп алу 
фактісі де тіркелді. Бұл қылмыстар қарапа-
йым алматылықтардың қолымен жасалды 
ма? %лде бұл содырлардың ісі ме? К�п жағ-
дайда кейінгісіне сілтеп, біз �з азамат та-
рымызды ақтауға күш салып жатқан жоқ-
пыз ба?

– Тәжірибе мен зерттеулер к!рсет кен-
дей, қазақстандықтардың басым б!лігі !з 
мәселелерін шешу кезінде зорлық-зом-
былыққа бармайды және заңсыз әдістерді 
де қолдануға бейім емес. Қақтығыс ең 
жоғары деңгейде болғанда эскалация са-
тысына !ткен нақты субъектілерді к!рсету 
әрқашан қиын. Бірақ алматылықтар зор-
лық-зомбылық к!рсетілгенін к!рді. Ал ол 
істің барлығын қылмыс жасау тәжірибесі 
жоқ адамдар жасай алмайды. Ал сіз айтқан 
ауыр қылмысты жасағандар үшін мұндай 
қаныпезерлік әдеттегі әрекеттің бірі болуы 
мүмкін. Мұнда соңғы жауапты тергеу 
органдары беруі керек деп ойлаймын. 
Қоғам кім болса да, кінәлілердің лайықты 
жазалануын күтіп отыр.

– Дәл қазір кризис менеджмент ауадай 
қажет. Үкіметтің жаңа құрамы да жасақ-
талды. Жаңа саяси-экономикалық рефор-
малар да қабылданып жатыр. Аталған ша-
ралар елдегі күрделі жағдайды шешуге 
қан шалықты ықпал ете алады?

– Мемлекет басшысы ұсынған барлық 
реформалар елдің дамуына бағытталған. 
Бірақ мәселе реформалардың мақсаттары 
мен оны жүзеге асыру әдістері арасындағы 
қарама-қайшылықта. Зерттеулеріміз 

қазақстандықтар елдегі басты пробле-
малардың қатарына нашар мемлекеттік 
басқаруды, сыбайлас жемқорлықты 
жатқызатынын к!рсетті. 

Мемлекет басшысы Парламент Мәжі-
лісінің отырысында осы бір қиын сәттен 
шығу туралы !зінің к!зқарасын жария-
лады. Сол жолы ұсынылған реформаларды 
сәтті жүзеге асыруда Үкіметтің үйлесімді 
жұмысы қажет. Мұндағы ең басты мәселе 
жүр гізіліп жатқан реформалардың ел аза-
маттарының к!ңілінен шығуы болып 
отыр. 

Сонымен бірге конфликт жағдайларын 
тудыратын факторлар, әсіресе деструктивті 
салдарға әкелетін жағдайларды ерте анық-
тау, туындаған конфликтілердің даму ди-
на ми касы, конфликтілердің сипаты, олар-
ды ауыздықтау, реттеу мәселелері де на зар-
дан тыс қалмағаны ж!н. Біз кон флик-
тофобиядан арылуымыз қажет. Осын дай 
сәтте ара ғайындық жасай алатын білікті 
мамандар да керек. Қазір әл-Фараби атын-
дағы ҚазҰУ Саясаттану кафедрасы Қа зақ-
стандағы алғашқы кәсіби конфлик то лог-
тарды дайын дау ісіне белсене кірісіп кетті.

– Жанжал кезінде халықтың Үкіметке, 
Үкіметтің қоғамға сенімі жоғалатынын 
жасыра алмаймыз. Сол секілді қарапайым 
азаматтар құқық қорғау органдарына да 
сенімсіздік танытып жатыр. Осы жағдайда 
не істеуге болады?

– Шынында, соңғы жылдары халық-
тың билік органдарына сенім деңгейі т!-
мендеп кетті. Ал құқық қорғау органдарына 
сенім осы институттың !з азаматтарын 
қор ғау қабілетінен туындайды. Бірақ мен 
жал пылама айтқым келмейді. Соңғы жағ-
дай лар кезінде олар бізге !з азаматтарын 
қалай қорғай алатынын к!рсетті. Алма-
тылықтар полиция б!лімінің ғимаратын 
басып алмақ болған бүлікшілердің ша-
буылына полицейлердің қалай тойтарыс 
бергенін !з к!зімен к!рді. 

Мемлекет басшысы да ұлттық қауіп-
сіздікті қамтамасыз етудің бүкіл жүйесін 
түбегейлі қайта құруды басты стратегиялық 
міндет ретінде қойып отыр.

Осы орайда мен күштік құрылымдар 
тек конфликт салдарын жоятынын, ал 
олардың нақты себептері қалып кететінін 
айтқым келеді. Сондықтан азаматтардың 
наразылығын білдіретін неғұрлым заңды 
құрылымдар мен диалог алаңдары қажет.

– %ңгімеңізге рақмет.

Сұхбаттасқан 
Шынболат КҮЗЕКБАЙ

Жуырда Мәжіліс депутаты 
Қазыбек Иса Парламент мінбе-
рінде Жангелдин атауын !згерту 
туралы мәселе к!терген еді. Де-
путаттың айтуынша, Алашқа, яғни 
қазаққа күн к!рсетпеген бұл тұлға 
есімі аудан атауында әлі күнге де-
йін тұруы ақылға сыймайды. Мә-
жі лісмен бұның елге қиянат екенін 
айтып, наразылығын біл дірген-ді. 
Ол аудан атын Алаш к!семі Ахмет 
Байтұрсынұлының атына беруді 
ұсынған. 

«Алаш к!семдері Ахмет пен 
Міржақыптың туған ауданының 
аты әлі күнге дейін қызыл боль ше-
вик, кезінде ұлты мен дінін сатып 
кеткен Николай Степнов болған 
3ліби Жангелдиннің атында бо-
луы елге де, ерге де және де ең 
ал ды мен әруаққа қиянат» деген еді 
халық қалаулысы.

Бұдан кейін депутаттың бұл 
ойына қарсы әлеуметтік желілерде 
пікір жазғандар да к!п болды. 
Олардың бірсыпырасы «Ахметті 
ұлықтау ісіне Жангелдинді жа ман-
дауды қосу парасаттылыққа жат-
пайды» деген пікір айтады. Олар 
Торғайдан босып, Алматыға ауып 
барған қазақтардың қайтыс болған 
адамдарын жерлеу үшін қала ма-
ңынан қорым жасауға арнайы жер 
алып бергенін, Қарақұмдағы к!-
терілісшілердің к!бін ату мен асу-
дан құтқарып, түрмеден босат-
қанын, түрмедегі к!п қазақ аштан 
қырылып қалмасын деп түрме 
аттарын ауру деп, орман арасында 
сойып, азық еткенін, атақты ком-
позитор Бақытжан Байқадамовтың 
отбасын қудалаудан аман алып 
қалғанын жазады. 

ЖАНГЕЛДИН ҚАЛАЙ 
СТЕПАНОВҚА АЙНАЛДЫ?

Заңгер, ардагер Ізгілік Дабаев-
тың естеліктерінде де Жангелдин 
туралы жағымды пікірлер айты-
лады. Ол !з сұхбаттарында: «Жан-
гелдин Торғайға жол түсіп барса, 
Қазақстан !лкелік партия ко ми-
тетінің бірінші хатшысы И.Го-
лощекин де сонда жүреді. 3лекең 
халықпен кездескенде қоймада 
ас тық бола тұра, Голощекиннің 
бер гізбегенін айтады. И.Голо ще-

киннің: «Бар астықты есептеп, 
нормамен береміз» деген с!зіне 
қарамай, к!пшілік жұрттың к!-
зінше: «Совет !кіметін құрған сен 
емес, мен. Халықты қырайын деп 
пе едің!» – деп таяқпен салып қа-
лады. С!йтіп, қамбаны аштырған 
ғой. Жангелдиннің бұл қылығын 
кек тұтқан хатшы түрмеге жап-
тырмақшы болып, Ежов екеуі ол 
ж!нінде материал жинайды. Мұн-
дай жаманат хабарды естісімен ол 
кісі Мәскеудегі Сталин каби не-
тінен бір-ақ шығады. Сталин кел-
ген қаралау құжаттарының ше-
кесіне: «Товарища Жангелдина не 
трогать» деп бір-ақ ауыз с!з жа-
зады» деген екен.

Жангелдиннің лақап аты Ни-
колай Степанов екені рас. (Кей 
де ректерде Степнов деп те жазы-
лады). Қазақты жер шарын ара лау-
ға жібермейтін болған соң амалсыз 
осы фамилияны алуына тура кел-
ген. Жангелдинді шоқынған деп 
айыптайтындар да кездеседі. Ал 
кей деректерде оның Мәскеуде 
христиан болуға лайықты емес 
деп, мектептен шығарып жібер ге-
нін жазады. Ол туралы Жангел-
дин нің !з жазбаларында да жа-
зылған. «Синклит мынадай қаулы 
қабылдады: «Мәскеу діни акаде-
миясы студенті Жангелдин діннен 
қуылады. Ол Діни академиядан 
құдайсыз, шайтан жолына түскен 
және нағыз христиан атына лайық 
емес ретінде шығарылады» дейді. 

Академиядан қуылған соң 
Жангелдин түрлі жұмыстарды 
атқарған екен. Бірде аш, бірде тоқ 
болып жүріп, патша !кіметінің 
қудалауына ұшырай берген соң 
амалсыз кетуге тура келген. Ауы-
лына да барғысы келмеген. Қал-
тасында қаражаты да жоқ. Сосын 
амалсыз шетелге кетуді жол к!р-
ген. «Алғашқы кездерде біз қинал-
дық. Баяу жылжыдық, жиі тоқта-
дық. Басып !ткен елді мекендерде 
біраз аялдап, !з саяхатымыздың 
мақсатын – әртүрлі елдермен, та-
биғатпен танысу екенін әңгі ме-
ледік. Халық біздерді зор ынтамен 
тыңдады. Біздердің айтарлықтай 
спорттық мақсатымыз да болған 
жоқ. Біз !мірде жолы болмағандар 
едік. Бізге күнк!ріс қаражат табу 
керек болды. Біз тек шетелдерге 
қоныс аударуды к!здедік, сонымен 

қатар түрлі елдерді аралап шығып, 
к!рікті жерлерді к!ргіміз келді» 
деп жазады күнделігінде. 

%СІРЕ «ҚЫЗЫЛ» БОЯУЫНАН 
АРЫЛТЫП, «ИДЕАЛ» 

КЕЙПІНЕН АЖЫРАТУ ҚАЖЕТ
3ліби Жангелдин бейнесі «Қа-

зақстан» ұлттық арнасы түсірген 
«Ахмет. Ұлт ұстазы» телесериа-
лында да к!рініс табады. Сериал-
дың режиссері Мұрат Есжан бас-
пас!зге берген сұхбатында: «3ліби 
Жангелдин – сол кездегі Ахаңа 
қарсы күштердің типтік образы. 
Бұл ғылыми диссертация емес. 
К!ркемдік шындық пен тарихи 
шындықты шатастырмау керек» 
деген екен. 

Алаштанушы ғалым Ұшқын 
Сайдырахманға «3ліби Жангелдин 
туралы түрлі қауесет к!п. Бірі «сат-
қын» дейді, бірі «шоқынған» дейді, 
енді бірі Алаштың «жауы» санайды. 
Нағыз қызыл коммунист болғаны 
белгілі. Бірақ шын мәнінде 3ліби 
Жангелдин бейнесі туралы не ай-
тар едіңіз?» деген сауал қойғанбыз. 
Ол бұл сауалымызға: «Кеңестік 
кезеңнің саясаты !зіне лайық кел-
ген адамды әсіре дәріптеп, идео-
логия құралына айналдырғаны 
бе сенеден белгілі. 3ліби Жан гел-
дин – мейлінше мадақталып, к!-
сем деңгейіне к!терілген сондай 
жанның бірі. Сондықтан деко ло-
низация жүргізіп, түп тамырға 
қайта оралып отырған біз үшін 
мұндай тұлғаларға барынша жіті 
қарау қажет. Оларға баға беруде 
бүгінгі ұлттық ұстаным тұрғысынан 
үңілген абзал. 3сіре «қызыл» боя-
уынан арылтып, «идеял» кейпінен 
ажырату – уақыт талабы. 3.Жан-
гелдин тұлғасы туралы онымен бір 
заманда !мір сүрген 3лихан Б!-
кейхан, Міржақып Дулатұлы «Қа-
зақ» газетінде, Мұстафа Шоқай 
«Яш Түркістан» журналында 
нақты жазып қалдырған. Меніңше, 
бұл баспас!з деректері біраз жайт-
ты анықтайды» дейді. Оның ай-
туынша, адамның түп болмысын 
аңдататын негізгі ұғымдар Идея, 
Ұстаным, Сенім деген категория-
лар дегенді айтып отыр. Ол «Алаш 
қайраткерлерінің ұлықталатын 
себебі олардың ұлттық ұстанымды 
ту еткендігінде және сол жолда 
!зін құрбан еткендері. Немесе тура 

сол кеңес заманында !мір сүрген 
Тұрар Рысқұлов деген тұлғаны ала-
йық. Ол да 3.Жангелдин секілді 
Алаш идеясына қарсы күрескен 
мемлекет қайраткері. Алайда ке-
ңестік жолды таңдай отыра, ол 
«Түрік компартиясын құрамын», 
Тү рік федерациясын жасақтаймын» 
деген ұстанымда !мір сүрді. Kз 
идеясын табанды қорғады, сол 
жол да мерт болды. Былай қараса-
ңыз, жолы !зге демесеңіз, оның бұл 
арманы Мұстафа Шоқай к! терген 
Тұтас Түркістан аңсарымен үндес, 
тамырлас. Сондықтан екеуі де 
кеңес қайраткері болғанымен, 
3.Жангелдин мен Тұрарға бері ле-
тін баға тағы да басқа» дейді.

ОНЫҢ ҚЫЗМЕТІНДЕ ҚАЗАҚ 
ХАЛҚЫНА ҚАРСЫ 

БАҒЫТТАЛҒАН ЕШТЕҢЕ ЖОҚ
Алаш тарихын зерттеушілер 

осылай дейді. Ал 1916 жылғы ұлт-
азаттық к!терілісті зерттеуші та-
рихшылардың к!зқарасы мүлдем 
басқа. Олар бұл тарихи датаға !зге 
қырынан келеді. 3ліби Жангелдин 
тақырыбында пікір қайшылығ ы-
ның туындауы да осы себептен 
бол  са керек. Дегенмен «тарихи 
тұл  ғаларды зерттеуде кейде бір жақ-
ты пікір қалыптасып кеткен жоқ 
па?» деген сауалымызға та рих шы 
Сәбит Шілдебай «әр тұлғаны зерт-
 теп-зерделеуде дұрыс қоры тынды, 
дұрыс пайым жасаған ж!н» дейді. 
Оның айтуынша, 3ліби Жан  гелдин 
1915 жылдан бастап боль шевиктер 
қатарына қосылған. Оның боль-
шевиктер қатарына қо сылу себе-
бі – патша үкіметіне қар сы ре во-
люциялық к!зқараста болуы. Бұл 

шетелде болып келген бірнеше 
жылдық саяхаттан кейінгі жағдай 
дегенді айтады. Яғни, шет елдерді 
аралап, бәрін к!ріп кел ген нен ке-
йін !зі де түбірімен патша үкі метіне 
қарсы адамдардың бірі болып, 
большевиктер қатарына !тті. 

«3ліби Жангелдин қай кезде 
шоқынды? Оған бала кезінде діни 
мектепте білім алуы себеп болды. 
Кейін ол кісі ислам дінін қайта 
қа былдаған. 3ліби Жангелдинге 
сат қын, шоқынды, тағы басқа 
айыптар тағу оңай. Бұл жай ғана 
ауылдың «!сегі» сияқты к!рініп 
қа луы мүмкін. С!зіміз дәлелді 
болуы үшін Жангелдинді зерттеп-
зерделеген ж!н. Оның қайрат кер-
лік тұлғасына баға беру үшін 
зерттеу керек, архив құжаттарына 
үңілу қажет. Мен оны ақтап алайын 
деп отырған жоқпын. Оны ақта-
маймын да, даттамаймын да. Біз 
қазақ қайраткерлеріне баға берген 
кезде біріншіден, оның қазақ хал-
қына сіңірген еңбегін ескеруіміз 
керек. 3ліби Жангелдин қазақ 
хал қына бір кісідей қызмет еткен 
адам. Мен соны білемін» дейді. 

«Қызыл керуенді» бастап жү-
руі, ашаршылық кезіндегі халыққа 
к!мектесуі, одан кейінгі кезең дер-
дегі 3ліби Жангелдиннің қыз ме-
ті нен қазақ халқына қарсы бағыт-
талған ештеңені к!ріп тұрған 
жоқ пын дегенді айтады. «3ліби 
Жан гелдин 1916 жылғы к!терілісте 
халық жағында болды. Ал «Қазақ» 
газетін шығарушылар қай жақта 
болды? Олар халық жағына шық-
қан жоқ қой. Сол к!теріліске қазақ 
жігіттері барсын деп, к!гендеп, 
ті зім жасап берген бай-болыс тар-

дың жағында болды. «Қазақ жігіт-
тері соғысқа барса, бізді патша 
ағзам жарылқайды» деген к!зқа-
раста болды. Сондықтан бұл жерде 
мұны терең зерттеуіміз керек. Оны 
терең зерттемей жатып, біржақты 
пікір айтуға қарсымын. Ал оның 
қоғамдық-саяси, мемлекеттік қыз-
метінде қазақ халқына бағыт тал-
ған, қазақ халқына қарсы ештеңе 
жоқ. Осыны анық білемін» дейді. 

3ліби Жангелдин туралы к!зін 
к!ргендер оның !мірінде бір адам-
ға жамандық жасамаған пенде 
екенін айтады. Тіпті, дұшпанына 
да әділ болған деседі. Марат 3бсе-
ме тов – Міржақып Дулатов !мірін 
к!п зерттеген тарихшылардың 
бірі. Ол Гүлнәр Дулатова мен 
Шол пан Байтұрсыноваға қина-
лып жүрген сәтінде !зге емес, 
алғаш болып 3ліби Жангелдиннің 
қом қорлығы тигенін айтып еді. 
Сон дықтан т!тенше комиссар 
тұрғы сында ұлттық ұстанымды ту 
етпеді деп, біржақты кесіп-пішіп 
пікір ай та аламыз ба?

Оған т!тенше комиссарлық 
қыз метті бергенде «т!тенше» құ-
қық та берілген екен. «Мен заң, 
тәр тіп бұзған адамды !зім жаза лау-
ға құқықты болдым. Тіпті, атуға 
де йін. С!йте тұра, бір адамның ше-
кесінен шерткен емеспін». Бұл – 
3ліби Жангелдиннің с!зі. Бұл ту-
ралы Ізгілік Дабаевтың сұхбат та-
рынан кездестіруге болады. Қалай 
десек те, ХХ ғасырдың 20-жыл да-
ры ндағы саяси оқиғаларға бір жақ-
ты баға беру де қиын. Саралап, 
сараптап, зерттеп-зерделеу арқы-
лы тарихқа жаңаша к!зқарас қа-
лыптастыру қажет-ақ.

W
W

Гүлнар НАСИМОВА, конфликтолог: 

Бізде билік пен қоғам арасындағы 
диалогтің тиімділігі төмен 

«Алматы трагедиясы» – тәуелсіз �аза�стан тарихында�ы е� �асіретті о�и�аны� бірі. 
Алматымен бірге республиканы� әр �иырында�ы ірі �алаларды шарпы�ан б�лікке ���ы�ты� 

т�р�ыдан ба�а беріле жатар. Б�л о�и�а �ылыми �ауымдасты�ты� да назарын аудар�аны 
даусыз. Еліміздегі т�рлі �а�ты�ыстарды� себеп-салдарын жан-жа�ты зерттеп ж�рген �алым, 

белгілі конфликтолог, әл-Фараби атында�ы �аз&У Саясаттану және саяси технологиялар 
кафедрасыны� ме�герушісі, саяси �ылымдар докторы Г�лнар Насимовамен бол�ан 
с�хбатымызда «Алматы трагедиясыны�» астарына ��іліп к/руге тырысты�. 

Әліби төңірегіндегі әңгіме
Кәнігі революционер, �аза� /лкесіні� т���ыш Т/тенше комиссары 4ліби Жангел-

динге �атысты т�рлі а�ыз-ә�гімелер жиі айтылады. Ол – жер шарын аралап шы��ан 
т���ыш �аза� саяхатшы. 4рі 1916 жыл�ы �лт-азатты� к/терілісті �йымдасты ру-
шыларды� бірі ретінде де тарихта �ал�ан. Сонымен 4ліби Жангелдин кім? Ол еліне 
сат�ынды� жасады ма? Неге шо�ынды? Степанов атын иемденуіні� сыры неде? 
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АЙМАҚAI  YNQQ

ЖАРАҚАТ АЛҒАНДАР К�П
Таңертең жұмысқа бара жат-

қан кезде абайсызда құлап, қолын 
сындырған Светлана Васильева 
қазір жұмысқа жарамсыздық па-
рағымен үйде отыр. Ауруханада 
ал ғашқы медициналық жәрдем 
к&рсетіліп, гипс салып берген. 
Қал ған емнің барлығы &з есебі нен. 
Аурухана парағының кесі рі нен 
еңбекақыдан да «желінетіні» 
жанына батып отыр. «Менің 
осын дай күйге түскеніме комму-
нал дық қызметтер кінәлі деп са-
наймын. Шетелдерде к&ктайғақ-
тың салдарынан зардап шеккен-
дердің шығынын коммуналдық 
қызметтер &тейді деп естіп едім. 
Бар кінәні бірден &з мойнына 
алады екен. Бізде де сондай тәртіп 
енгізілмейінше, жағдай түзел мейді 
деп ойлаймын», – дейді Светлана. 

Осы күндері Петропавл қа-
лалық к&пбейінді аурухананың 
жарақат б&ліміне жүгінушілер 
са ны күрт к&бейді. К&пбейінді 
қала лық аурухананың бас дәрігері 
Жанна Мауытованың айтуынша, 
соңғы 10 күн ішінде 500 адам дә-
рігер к&мегіне жүгінген. «Олар дың 
барлығы бірдей к&шеде к&к тай-
ғақтың салдарынан құлап, жарақат 
алғандар емес. Арасында үсікке 
шалдыққандар, буыны шы ғып 
кеткендер, аяқ-қолы сын ғандар 
және басқалары бар. Де генмен 
к&шеде жарақат алғандар дың са-
ны – 287», – деді Жанна Қабиден-
қызы. Бұл – барлық жа рақат ал-
ғандардың жартысынан астамы.

ЖОЛ АПАТЫ ЖИІЛЕДІ
Тұрғындар к&шелерде соқты-

ғысқан к&ліктерді де жиі к&ретін 
болды. Петропавлдық Ержан Жа-
мантаев кеше кешкісін үйіне бара 
жатқан жолда 4 апатты к&ргенін 
айтады. Бұған к&ктайғақ кінәлі 

екенін айтады. Бірақ жол-к&лік 
апаттарының барлығы бірдей 
облыстық Полиция департамен-
тінде тіркелмейді екен. =рі тек 
к&ктайғақ салдарынан болған 
апаттар саны жеке есептелмейді. 

Дегенмен &ңір полицейлері 
к&лік жүргізушілерін климаттың 
ерекшеліктеріне байланысты ауа 
райын мұқият қадағалап отыруы 
және жолдағы жағдайдың шұғыл 
&згеруіне дайын болуы қажет деп 
ескертіп отыр. «К&ктайғақ кезінде 
жылдамдықты азайту және алда 
кетіп бара жатқан к&лікке дейінгі 
арақашықтықты ұлғайту апаттың 
қаупін азайтуға септігін тигізеді. 
Бұл жол-к&лік оқиғасы қаупі 
туын  даған кезде шешім қабылдау 
үшін уақытты ұтуға к&мектеседі. 
Сондай-ақ жолда жаяу жүргін ші-
лерден де аса сақтық таныту талап 
етіледі. Қар жауып, мұз пайда бол-
ған уақытта к&лік құралдарын 
тежеу қиындайды. Жаяу жүргін-
шілер жолағына шыққан кезде 
ал дымен жүргізушілердің &ткізе-
тініне к&з жеткізіп алған абзал. 
Ересектер балаларға жолдағы 
қауіпсіздік ережелерін қосымша 
түсіндіруі қажет», – деді облыстық 
Полиция департаменті Жергілікті 
полиция қызметі басқармасының 
бастығы, полиция подполковнигі 
Айдын Байматов. 

ЖҮРГІЗІЛГЕН ЖҰМЫСТАР 
ЖЕТКІЛІКСІЗ

Петропавл қалалық тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық, 
жолаушылар к&лігі және авто мо-
биль жолдары б&лімінің баспас&з 
хатшысы =сем Айтолланың ай-
туынша, коммуналдық қызметтер 
күшейтілген режимде жұ мыс 
істеп жатыр. «Қазір жаяу жүр гінші 
жолдарын, саябақтарды тазалау 
және құм-тұз қоспасын себу 

жұмыстары жүргізілді .  Бұл 
жұмысқа 110 адам мен 40 техника 
жұмылдырылды. К&ктайғаққа 
қарсы «ледоруб эко+» реагенті 
мен құм-тұз қоспасы қолданылып 
жатыр. Осы күнге дейін 2,5 мың 
текше метр құм және тұз қоспасы 
себілді», – деді =сем Айтолла. 

Дегенмен бұл жұмыстар аздық 
етіп отыр. Петропавлдықтар қа-
ла ның тек орталық к&шелері 
қалпына келтірілгенін, ал шеткері 
аудандар сол баяғы «таз қалпында» 
қалғанын айтты. Тұрғындарға 
тро туарлармен жүру қиындық 
тудырып отыр. =сіресе, жолдың 
шетін жағалап, тәлтіректеп жүр-
ген қарттарға оңай емес. Мұз үс-
тін де тепе-теңдікті сақтауға қи-
налатын балаларға да ие болу 
қиын. Қоғамдық к&лік қызметіне 
жүгінетіндер аялдаманың ма ңайы 
мұзайдынындай жарқырап жат-
қанына шағымданды. =рі к&-
шенің жиегіндегі қар та заланбай-
тынына да назалы. Бұл жолау шы-
лардың автобусқа мінуіне қиын-
дық туғызды. Петропавл қалалық 
тұрғын үй-коммуналдық ша-
руашылық, жолаушылар к&лігі 
және авто мобиль жолдары б&-
лімінің әлеуметтік желідегі па-
рақшасы теріс пікірге толы. 
Оқыр мандар әкімдік ғимарат та-
рының маңайы ғана тазаланаты-
нын және қай к&шелер назардан 
тыс қалғанын жазыпты. Тіпті, 
«к&шелерде жұ мыс істеп жүрген 
ешбір техниканы к&рмедім, бәрі 
тек қағаз жүзіндегі есеп үшін 
жасалған жұмыс» деу шілер де бар.

«Халық үніне құлақ асатын» 
билік &кілдері осыған назар ау-
дарып, тиісті қорытынды шығарса 
игі. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Жалпы, «омикрон» штамы 
бір неше елден табылып, жұғу қау-
пі жоғары екенін мамандар айтып 
отыр. Сондықтан Жамбыл об-
лысы індеттің мутациялық түріне 
дайындық жұмыстарын бастап 
кетті. Облыстық Денсаулық сақ-
тау басқармасы берген ақпаратқа 
сүйенсек, қазір «омикрон» шта-
мы ның жаңа толқынына қарсы 
дайындық шаралары бойынша 
т&сек-орындар 3 сценарийге сәй-
кес дайындалып жатыр екен. 
Бірінші жасыл сценарийге жалпы 
1 200 инфекциялық, оның ішінде 
145 реанимациялық т&сек-орны 
да йын тұр. Ал сары сценарийде 
қо сымша 300 инфекциялық және 
30 реанимациялық т&сек-орын 
да йындалуда. Қызыл сценарийге 
1 260 инфекциялық және 126 реа-
нимациялық т&сек орны әзір-
ленуде. Бұдан б&лек, «омикрон» 
штамының эпидемиологиялық 
жағдайы ушығар болса, резерв 
ретінде 2 000 инфекциялық, оның 
ішінде 200 реанимациялық т&сек-
орын дайындалатын болады.

Жалпы, 3 сценарийге 783 дә-
рі гер, 1 566 орта буын қызмет кер-
лері және 1 566 кіші буын маман-
дары жұмылдырылмақ. Қажет 
болған жағдайда қосымша дәрі-
герлер тартылады.

Жамбыл облыстық жұқпалы 
аурулар ауруханасында, Жамбыл 
облыстық к&пбейінді ауруха на-
сында, Жамбыл облыстық фти-

зиопульмонологиялық орталы-
ғында және қалалық к&пбейінді 
ауруханасында кислородтық 
стан салар штаттық режимде 
жұмыс істеп тұр. 

Облыс бойынша денсаулық 
сақтау нысандарын материалдық 
техникамен жабдықтау деңгейі 
87,5 пайызды құрайды. Дәрі-
дәрмектің 2 айлық қоры бар және 
емдеу-диагностикалау хатта ма-
ларына сәйкес қосымша тап сы-
рыс жасалып отыр.

– «Омикрон» штамына қа-
тыс ты медициналық-санита рия-
лық алғашқы к&мек ұйым да ры-
ның дайындығы күшейтілуде. 
Облыс бойынша барлығы 214 
мобильді бригадалар жасақталған, 
қазір 164 бригада жұмыс атқарып 
жатыр. =р бригадада арнайы 
оқудан &ткен дәрігер мамандар 
бекітіліп жұмыс істемек. Эпи-
демиологиялық жағдай ушығар 
болса, аудандық, қалалық әкімдік 
пен басқармалар тарапынан 
мобильді бригадаларды к&лікпен 
қамтамасыз ету мәселесі де қа рас-
тырылып отыр, – дейді об лыстық 
Денсаулық сақтау басқармасының 
басшысы =сет Қалиев.

Тағы бір айта кетерлігі, со-
зылмалы аурулары бар пациент-
терді, егде жастағы адамдарды 
қа шықтан динамикалық бақы-
лауды ұйымдастыру мақсатында 
барлық МСАК ұйымдарында 
си туациялық орталықтардың жұ-

мыстары күшейтілген. Емха на-
ларға «омикрон» штамына ұқсас 
шағымдармен қайырылған кезде 
арнайы фильтр кабинеттері жа-
сақталған. Оны қажетті дәрі-дәр-
мек пен жеке қорғаныш құрал да-
рымен қамту жұмыстары жүргі-
зілмек.

Бұдан б&лек, барлық стацио-
нарлардың қабылдау б&лімше-
лерінде триаж жүйесі енгізіліп, 
ПТР сынамалары жоқ науқас-
тарды оқшаулағыштар қойылған. 
Медициналық ұйымдарда инфек-
циялық қауіпсіздік және меди ци-
налық персоналды қорғау ша-
ралары да назардан тыс қалмаған. 
Жұмылдырылатын инфекциялық 
стационарларда бейнебақылау 
жүйелері орнатылған.

Осылайша, Жамбыл меди-
цинасы «омикрон» жаңа штамына 
қарсы дайындықты күшейтті. 
=рине, саулық – сақтықта! Сон-
дықтан мұндай шаралардың пай-
дасы болмаса, зияны тимейтіні 
анық. 

13 қаңтардағы соңғы ақпа рат-
қа сүйенсек, облыста корона вирус 
індетінің 21 739 жағдайы тір кел-
ген. Пневмониямен 8 339 адам 
ауыр ған. Бір тәулікке шақ қанда 
шамамен 69 тұрғын індет жұқ ты-
руда. Тәуліктік &сім – 0,09 пайыз. 
Десек те, осы таңға дейін 21 001 
азамат кеселден сауығып шыққан.

Бүгінде коронавирус індетінің 
ең к&п жағдайы Тараз қаласында 
тіркеліп отыр. Одан б&лек, әс-
керге шақырылған жастар ара-
сында 125 індет жұқтыру дерегі 
тіркелген. Басқа облыстан келген 
сарбаздар арасында 99 дерек 
анықталған. 

=рине, індеттен арылудың 
бір ден-бір жолы вакцинация 
болса, бүгінде ревакцинациядан 
42 863 адам &ткен. Pfizer-дің 1 
компонентін 25 907 адам сал-
дырса, 2 компонентпен 7 961 
аза мат қамтылған. Оның ішінде 
21 482 жас&спірім, 1 714 жүкті 
әйел және 2 711 бала емізетін ана 
егілген. Қорда 91 093 доза 1-ке зе-
ңіне және 109 039 доза 2-кезеңіне 
қалып отыр. Сондықтан бұқара 
&зі мен жақындарының ден сау-
лығын ойлап, ерте вакцина сал-
дырғаны абзал. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Жаңа штамм Жамбыл жаққа 
да жетуі мүмкін

Солт�стік 
азастан облысыны� т�р�ындары 
к�ктай�атан зардап шегіп отыр. 
а�тар айын да 
жа�быр жаууы – солт�стік ��ірде �те сирек 
кездесетін �былыс. Іле жау�ан арды� астында 
атып ал�ан м�з т�р�ындарды әбігерге салып 
отыр. К�шелерде м�з айнадай жарырап жа тыр. 
Со��ы к�ндері ала к�шелерінде жол-к�лік 
апаттары жиілеп, жараат ал�ан адам саны 
к�бейді. Коммуналды ызметтер к�шейтілген 
тәртіпте ж�мыс істеп жатанымен, аланы т�гел 
амту�а шамалары келер емес.

АБАЙЛАҢЫЗ, 
КӨКТАЙҒАҚ!

К�МІР МЕН КҮЛДІ ТАСУМЕН 
КҮНДЕРІ �ТЕДІ...

Тұрғындардың айтуынша, 
осыған дейін ауысқан бірнеше әкім 
жағдайды реттейтінін, жылу мен 
жарықтың қосылатынын, модульді 
қазандық арқылы жылу беріле 
бастайтынын айтып сендірген. 
Дегенмен қаладағы бірнеше мың 
түтін тұратын Горный, Ремзавод, 
ЩПЭС шағынаудандарында баяғы 
жартас бір жартас. К&ше жарығы-
ның бағаналары сонау 2019 жылы 
қадалып, бюджет қоржынынан 
б& лінген қомақты қаражатпен жо-
ба басталған. Алайда жұртшы лық-
тың қуанышы су сепкендей ба сыл-
ған. Жарық та, жылу да шағынаудан 
тұрғындарына жетпей отыр. 

«Біз &ркениеттен мүлде ма құ-
рым қалдық десек те болады. К&п-
қабатты үйдің бесінші қабатына 
күн сайын к&мір мен оның күлін 
тасумен күніміз &теді. Орталық-
тан дырылған жылу әлі жоқ. Ал 
осы мен бірнеше рет ауысқан әкім-
дер уәдені үйіп-т&ккенімен, еш 
нә тиже болған жоқ. Жарық баған-
дары қойылғалы үш жыл &тсе де, 
әлі жарық жоқ. К&шелеріміз тас 
қа раң ғы. Жыл сайын к&мір сатып 
алу кәдімгі майдан болады. Kйткені 
к&мір жоқ. Келген к&мір лезде тау-
сылып қалады. Мәселені айтпаған 
жеріміз қалмады. Бірақ жергілікті 
биліктің назарын аудара алмай 
келеміз», – дейді Нарғыз Қасымова 
есімді  Щучинск қаласының 
тұрғыны. 

ТЕНДЕР КІМДЕРГЕ ТИІМДІ?
Тұрғындардың бірқатары үш 

жылдан бері жыры бітпей келе 
жатқан жарық мәселесінің жобасы 
мердігерлердің шеттен келгенінен 

деп есептейді. Сондай-ақ бұл жер-
де» тендерді жеңіп, қалтасын 
қалыңдатып тайып тұрды ма?» 
де ген қауіптерін де жеткізді. 

«Щучинскте жарықты жалғай-
тын энергетиктер құрып қалды ма? 
Қостанайдан, Талдықорғаннан 
мер дігерлерді шақырудың не қа жеті 
бар? Егер мердігерлер &зі мізден 
болса, жасаған кемшіліктері үшін 
жауап алып, бұзылған кемшін 
тұстарын дереу арада түзетуге бо лар 
еді. Ал істерін істеп, тайып тұр ған 
б&тендерден қалай сұра ла ды? Бі-
реулерге тендердің тиімді бо лып 
тұрғаны анық», – дейді Галина Гу-
байдуллина есімді қала тұрғыны. 

Бурабай ауданының әкімдігі 
бар кінә мердігер компаниялардың 
жауапсыздығының салдары екенін 
мойындады. Ведомствоның мәлі-
метінше, 2019 жылдан бері қала-
ның 8 к&шесіндегі к&ше жарығын 
орнату үшін т&рт бірдей жоба жү-
зеге асырылған. Алайда арты сиыр-
құйымшақталып кеткен жобалар 
бүгінге дейін созбақталып келеді. 

«Щучинск қаласының аума-
ғындағы сегіз к&ше, атап айтқанда 
Трудовая, Коммунистическая, 
Сей фуллин, Морозов, Шоссейная, 
Мичурин және Амангелді к&ше-
лерінде к&ше жарығының құрылы-
сы 2019 жылы басталған. Тапсырыс 
беруші – Бурабай ауданының құ-
рылыс б&лімі. Жобаны «Бурабай 
жобасы» ЖШС жүргізген. Мемле-
кеттік сатып алу порталында &ткен 
конкурс қорытындысы бойынша 
Талдықорған қаласындағы «АВС 
элек трик» компаниясымен келі-
сім шарт жасалған. Бұдан кейін 
Қостанай қаласынан жеке кәсіпкер 
«В.Е.Перекальскиймен» субмер-
дігер ретінде келісімшарт жасалған. 

Kткен жылы құрылыс жұмыстары 
аяқталған кезде мердігер компа-
нияға авторлық қадағалау сарап-
шысы тарапынан бірқатар ескерту 
болған. Бірақ бүгінге дейін бұл 
ес кертулер мен кемшіліктер жо-
йылған жоқ», – дейді Бурабай 
аудан дық әкімдігінен. 

�КІМДІК Б�ЛІМІ МЕН 
МЕРДІГЕР КОМПАНИЯ 

СОТТАСҚАН
=кімдіктің мәліметінше, мер-

дігер ұйым жұмыстың қабылдануы 
бойынша ескертулерге құлақ ас-
пай, керісінше тапсырыс берушіні 
сотқа берген. Ал ауданның құры-
лыс б&лімі ескертулерді жою және 
келісімшарт міндеттемелерін 
орын дауға мәжбүрлеу туралы сотқа 
қарсы талап-арыз түсірген. Сот істі 
тапсырыс берушінің пайдасына 
шешкен. 

«Сот оң шешімін қабылдады. 
Заңды күшіне енгеннен кейін мер-
дігер ұйымға қатысты санкциялар 
қолданылатын болады. Қазір пай-
далануға беру туралы актінің бол-
мауына байланысты бағаналары 
қағылған к&ше жарығын электрмен 
қамтудың ортақ желілеріне қосуды 
рәсімдеу мүмкін болмай отыр. Ал 
қаланы жылумен қамтуға келсек, 
Щучинск қаласында және Горный 
шағынауданы бойынша жылу же-
лілерінің құрылысы жобасы жаса-
лып жатыр. Мердігер ұйым Павло-
дар қаласынан. Қазір жылу желі-
лерін т&сейтін трассалар анық тал-
ды. Жобалық-сметалық құжат та-
маларының б&лімдерін әзірлеу 
бойынша жұмыстар жүргізіліп 
жа тыр. Жобалау аяқталғаннан ке-
йін желі құрылысына бюджеттік 
&ті нім берілмек», – деп то лық-
тырды Бурабай ауданы әкімдігінен. 

P.S. �зірге істі соңына дейін 
жеткізбеген компаниямен дау әлі 
бітпеген. Ал қарапайым жұрт к<п-
қабатты үйге к<мір тасып, к<ше 
жа рығынсыз қашанға дейін кү нел-
тетіні әлі белгісіз. Істің ақ-қарасы 
алдағы уақытта анықталуы тиіс... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Елімізде со��ы к�ндері бол�ан д�рбеле� сананы сан-
саа ж�гірткені жасырын емес. %кінішке арай, ел іші 
д�рлігіп жатанда коронавирус індетіні� жа�а «омикрон» 
штамын назардан шы�арып ал�андай болды. Дәл азір 
кеселді� жа�а т�рі елімізге жеткені жайлы медицина 
мамандары айтып дабыл аты. Сондытан б�л бейжай 
арайтын мәселе емес. 

Шы�ыс 
азастан об-
лысы Катонара�ай ау да-
ны аума�ында со��ы кез-
дері асыр т�р�ындар�а 
маза бермей т�р. Ал олар-
ды +лтты парк аума�ында 
ату�а болмайтыны ж� нін-
де ереже та�ы бар. 

«Ит-құс малымызға маза берер 
емес. Қолдан келер қайран жоқ. 
Айдың-күннің аманында т&рт 
түлігімізді қасқырға жегізіп қойып, 
қарап отырмыз. Атайық десек, заң 
рұқсат етпейді. Атпайық десек, 
ма лымызды ойсыратып барады. 
Жіпсіз байланып қалдық. =кім-
дерде пәрмен болғанымен, дәрмен 
жоқ. Мұның қашанға дейін жал-
ғасатынын бір Құдай біледі», – 
деді бізге телефон шалған Ка-
тонқарағай ауданы Жаңаүлгі ауы-
лының тұрғыны Қуат Сахимов.

Тұрғындардың атайын десе, 
ата алмай, жіпсіз  байланып 
отырға ны – заң бойынша Ұлттық 
парктің аумағында қасқырды атуға 
бол май тыны. Содан да болар, 
соңғы жылдары Катонқарағайдың 
б&рі лері мүлде еркінсіп, ауылдарға 
қыр ғидай тиіп, жергілікті жұрттың 
мазасын қашырып жатқан к&рі-
неді. Мәселен, былтыр тек қара-
ша-желтоқсан айларында Катон-
қарағай ауылдық округіне қарасты 
Шыңғыстай, Жаңаүлгі, Қабырға 
ауылдарының 40-тан астам жыл-
қысын жеп кетіпті. «Жаңаүлгі 
ауы лынан Қуат Сахимовтың 10, 
Қ.Нұралиннің 5, Б.Құмашев, 
А.Үзем баев, Б.Қайсеновтің 12, 
Шың ғыстай ауылынан А.Тоқ-
паевтың 3, Б.Баекиннің 2, Е.Мұ-
сақанов, К.Алхамовтың 6, Қа-
бырға ауылынан Ж.Нығметовтің 2 
бас жылқысы ит-құсқа жем болды. 
Жаңаүлгі ауылының тұрғыны, 
«Қуат» шаруа қожалығының 
басшысы Қуат Сахимов елді мекен 
тұрғындары атынан бізге ша ғым-
данды. Шағым бойынша Ұлттық 
парк директоры Ж.Тыныбековке 
хат жолданған. Ұлттық паркке қа-

расты жер аумағындағы аң, құсты 
атуға рұқсат беру, реттеу, заңсыз аң 
атқан адамдарға шара қолдану 
солардың құзырында. Аудандық 
ауыл шаруашылығы б&ліміне де 
ауыл малына қасқырлардың ты-
ныштық бермей тұрғаны жайлы 
хабар берілген», – дейді Катон-
қарағай ауылдық округінің әкімі 
Қайрат Нұрқанов.

Катонқарағай ұлттық паркінің 
мамандары парк аумағында аң-құс 
санының к&бейгенін жасырмайды. 
Олардың айтуынша, парк аума-
ғында 100-ден астам қасқыр бар. 
«Биыл қар ерте түсіп, түз тағысы 
жекеменшік шаруа қожалық та-
рына зиян келтіріп жатыр. =сіресе, 
Ақсу, Аққайнар, Катонқарағай 
ауылдарының маңында қасқыр-
дың шабуылы жиілеп кетті. Бірақ 
Ұлттық парк аумағында аң аулауға 
мүлдем рұқсат жоқ. Бұл туралы 
Ерек ше қорғалатын табиғи ау-
мақтар туралы Қазақстан Рес пуб-
ликасы заңының 48-бабында 
жазылған. Ескерте кетейік, Ұлттық 
парк аумағында аң ауланса, ол 
қылмыстық әрекет болып санала-
ды», – дейді Катонқарағай мем-
лекеттік Ұлттық табиғи паркі 
директорының орынбасары Арнас 
Ауғанбаев.

Жалпы, шекаралық аймақ тар-
да қасқыр аулау күрделі мәселеге 

айналғалы қашан?! Осыдан үш 
жыл бұрын Тарбағатай ауданының 
Жаңаауыл ауылдық округіне 
қарасты Ахметбұлақ ауылының 
тұрғыны қыстақтағы қораға түскен 
к&кжалды әуелі қақпанмен ұстап, 
соңынан сойылмен соғып алған 
еді. =рине, жетіскеннен емес, 
шекараға жақын маңда қару 
ұстауға болмайтындықтан, осын-
дай қадамға барған-ды. Бұл мәселе 
сол уақытта қоғамда біршама 
резонанс тудырғандықтан, аудан 
басшылары мен прокуратура 
&кілдері бірлескен комиссия 
құрып, шекарашылармен келісімге 
келіп, ауыл тұрғындарына қару 
ұстап, қасқырдан қорғануға рұқсат 
берілген болатын. «К&ктемнен 
бері маза бермей келеді. Құлын-
дарға қырғидай тиіп, қара күзде 
тайларды жеп кетті. Шыңғыстайда 
қойларды тамақтап кетті деп 
естідік. Мылтығымыз бар, бірақ 
Ұлттық парк &кілдері атуға рұқсат 
бермейді. Бір жылдары қасқыр 
қаптаған соң тікұшақпен келіп 
атқан еді. Алдағы уақытта Тар ба-
ғатай ауданы секілді бізге де қас-
қыр атуға рұқсат берілсе жақсы 
болар еді», – дейді ит-құстан әбден 
зәрезап болған ауыл тұрғындары. 

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Жарық пен жылудың 
жыры бітпей тұр

Еліміздегі е� іргелі курортты айматы� бірі Щучинск 
аласында бірнеше ша�ынаудан әлі де болса орталы-
тандырыл�ан жылу�а осылма�ан. %ркениет к�шінен 
алыс ал�ан аудан т�р�ындары жыл сайын к�пабатты 
�йге к�мір тасып к�нелтеді. К�шелерге жары ба�андары 
аттай �ш жыл б�рын орнатыл�анымен, әлі де осылма�ан. 
Мәселе жайлы аудан және облыс әкімдігіне талай 
ша�ымдан�ан халыты� ащы жанайайына жауап �р�а 
уәдеден ары аспай келеді. 

Қасқырға жаза жоқ, 
халықта маза жоқ
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Балалар спортына
БАСЫМДЫҚ БЕРІЛЕДІ

Еуропа чемпионаты 
кейінге шегерілмейді

Қос жерлесіміз 
кортта кездеседі

«Токио Олимпиадасымен 
салыстырғанда бірнеше маңызды 
айырмашылық бар. Біріншіден, 
«жабық жүйеге» �ту үшін міндетті 
түрде толығымен вакциналанған 
болуы тиіс. Екіншіден, әрбір 
қатысушы күн сайын ПТР-тест 
тапсырады. Ал Токиода тек олим-

пиадалық ауылға кіретін тұлғаларға 
ғана күн сайын ПТР тапсыру мін-
дет болған», – деді ХОК �кілі. 

Еске салайық, Бейжіңдегі 
қысқы Олимпиада ойындары 4-20 
ақпан аралығында �теді. 

/білмансұр ЖАСАН

Ковидке қарсы шаралар 
қатаңдатылады

Елімізде б
�аралы� спортты дамыту, 
спортты� инфра�
рылымдарды� 
�олжетімділігін арттыру – к�н тәртібінде 
т
р�ан �зекті мәселе. �сіресе, балалар 
мен жас�спірімдерге арнал�ан т�рлі 
спорт нысаныны�, к�пфункционалды 
кешендер мен ашы� спорт ала�дарыны� 
санын к�бейтуге ерекше жа�дай жасал-
ма�. 

Абылайхан ЖҰМАШ

+ткен жылдан бастап бұқаралық және 
балалар спортымен айналысуды қолжетімді 
ету үшін халықтың спортпен шұғылдануына 
мықтап ден қойыла бастады. Ол үшін 
әкімдіктерге мемлекеттік спорттық тапсырыс 
к�лемін ұлғайту, қосымша балалар мен 
жас�спірімдер клубын, жеткіншектер спорт 
клубын ашу, мектеп және студенттер спорт 
лигасының жұмысын қайта бастау есебінен 
балаларға арналған тегін спорт секцияларын 
кеңейту ж�нінде арнайы тапсырма берілді. 
Мұның бәрі тегіннен-тегін жасалып отырған 
жоқ. 

Күні кеше Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Мәжіліс отырысында 
«Қазақстан халқына» қоғамдық-әлемуеттік 
қоры құрылатынын айтып, оған қазірден 
тұрақты жарна аударатын ірі компаниялар 
тізімін бекітуді тапсырды. 7леуметтік-
қоғамдық қордың қаржысы бірқатар 
қажеттілікке жұмсалады. Оның ішінде 
бұқаралық спортты дамытуға арналған кешен-
дер салу да бар. 

Жалпы, қордың басты функциясы 
халықтың әлеуметтік жағдайын жақсарту 
болмақ. Қор қаражаты есебінен қалаларда, 
аудандарда, кенттерде, ауылдарда балалар 
үшін спорт объектілері салынады. Егер 
түйткілді мәселелер рет-ретімен дер кезінде 
орындалса, балалар спортының �ркендеуіне 
жақсы жағдай жасалары с�зсіз. 

Сидней Олимпиадасының күміс жүлдегері, 
белгілі балуан Ислам Байрамуков отандық 

спортқа шұғыл әрі тиімді реформалар 
жүргізудің, бұқаралық және балалар спортын 
дамытудың қаншалықты маңызды екенін 
айтты. 

– Бізде тек спорт емес, барлық сала ақсап 
тұр. Солардың бәрін жүйелі түрде ретке кел-
тіру керек. Спортқа қатысты айтар болсам, 
бізде к�п қалада спорттық инфрақұрылымдар 
жағы мәз емес, жаттықтырушылар жетіспе-
ушілігі тағы бар. Ауылды жерлерде спорттық 
секциялардың санын арттыру арқылы 
балалардың түрлі спорт түрімен айналысуына 
жол ашуымыз керек, – деп атап �тті білікті 
маман. 

Ал спорт функционері Болат Есмағамбетов 
жаңадан құрылатын қордың спортқа тиізер 
пайдасы зор болатынын айтты. 

– Спорттық алаңдар ауыл түгілі қалалы 
жерлерде де жеткіліксіз. 7р спорт түрі бойын-
ша балаларды дайындайтын жаттықтыру-
шылар, спорт мамандары аз. Балалар 
жаттығуына, спортпен айналысуына барлық 
жағдай жасалуы керек. Шалғай аймақтарда 
к�птеген бала спорт үйірмелеріне қатысуды, 
жақсы спорт кешенінде жаттығуды армандай-
ды. Осы мәселелер жедел қолға алынып, 
шешілуі тиіс. Мемлекет басшысы да осы 

жағдайларды ескеріп, балалар спортын, 
бұқаралық спортты дамытуға ерекше к�ңіл 
б�луді тапсырды. Соның негізінде «Қазақстан 
халқына» қоғамдық-әлеуметтік қоры 
құрылды. Бұл қордың жұмысы к�п пайдасын 
тигізеді деп үміттенемін, – дейді Болат 
Есмағамбетов. 

Иә, қаланы айтпаған күннің �зінде аудан 
орталықтары мен ауылды жерлерге де бала-
ларға арналған спорт кешендері ауадай қажет. 
Алайда оған аз қаржы жұмсалмасы белгілі. Бір 
ғана Түркістан қаласының �зінде 2020-2021 
жылдар аралығында салынған 13 спорттық 
нысанға жалпы құны 515 млн 121 мың теңге 
кеткенін ескерсек, онда кенттерге, аудандарға, 
ауылдарға 30-40-қа жуық нысан салынар 
болса, шамамен Түркістанға б�лінген 
қаржыдан екі-үш есе к�п ақша қажет болады 
деген с�з. Ал ол қаржы жоғарыда атап �ткен 
қордың демеушілігімен б�ліне ме, әлде ай мақ-
тардағы әкімдіктің қаражатынан б�ліне ме, 
ол – алдағы күннің еншісіндегі мәселе. Қалай 
болғанда да, спорттық инфра құрылым дарға 
қатысты түйткілді мәселелер ертерек бақы-
лауға алынып, жүйелі түрде шешімін  тапқаны 
ж�н. 

– Бүгіннен бастап менің жаңа 
қаулыма сәйкес, елорданың 
«қызыл» аймаққа қайта енуіне 
байланысты ғимарат ішінде және 
сыртта к�пшіліктің қатысуымен 
�тетін шараларға тыйым салына-
ды. Оның ішінде отбасылық және 
басқа да мерекелік іс-шаралар бар. 
Ал еске алу шарасын Ashyq жоба-
сына қатысатын мекемеде �ткізуге 
болады. Бірақ 30 адамнан артық 
жиналуға болмайды, – деді Сархат 
Бейсенова қала әкімдігінде он-
лайн �ткен баспас�з мәслихатында. 

Сондай-ақ бас санитар дәрігер 
бірнеше әлеуметтік нысанның 
қызметіне тыйым салды. 

– Ashyq жобасына қаты-
сатынына қарамастан концерт зал, 
филармония, театр, кинотеатр, 
цирк қызметіне тыйым салынады. 
Және жұртшылықтың қатысуымен 
�тетін жұма намаз, басқа да діни 
шаралар �ткізуге рұқсат жоқ. Одан 
б�лек, конференция, семинар, 
форум �ткізу мен караоке, түнгі 
клубтардың жұмысы тоқтатылды, 
– дейді ол.

Сонымен қатар елордада 
тамақтану орындарында бардың 
қызметіне де тыйым салынды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Театр, кинотеатр 
жұмысы тоқтатылды

– Еліміздегі т�тенше жағ-
дайға байланысты жоспар-
ланған оқу-жаттығу жиында-
рын кейінге қалдырдық. Нақ-
тылап айтар болсам, жиын 
ақпан айында басталады. Ал 20 
қаңтар күні Ташкентте баста-
латын 22 жасқа дейінгі бокс-
шылар арасындағы Азия бірін-
шілігіне де бармаймыз. +йткені 
елдегі тәртіпсіздіктерге байла-
нысты елден шығуға рұқсат 
жоқ. 

Мұндай қиын кезеңде біз 
бірігіп, ауызбіршілік танытуы-
мыз қажет. Қазір жаттығу 
жиындары да, жарыстар да 
тоқтап тұр. Дегенмен келесі 
айдан бастап барлық жоспары-
мыз уақытылы орындалады деп 
сенеміз, – дейді Қайрат Сәт-
жанов. 

Еске сала кетейік, бокстан 
22 жасқа дейінгі спортшылар 
арасындағы Азия чемпионаты 
20-30 қаңтар аралығында �теді. 

/.ЖАСАН

Азия чемпионатына 
қатыспайды

Бокстан 22 жас�а дейінгі спортшылар арасында�ы 
Азия чемпионатына �аза�станды� спортшылар 
�атыспайды. Б
л туралы команданы� бас бапкері (айрат 
Сәтжанов мәлімдеді. 

Халы�аралы� Олимпиада комитеті 2022 жыл�ы Бейжі� 
Олимпиадасында ковидке �арсы шараларды� Токиомен 
салыстыр�анда �аталыра� болатынын мәлімдеді. 

Елордада эпидахуалды� нашарлауына байланысты театр, 
кинотеатр ж
мысы то�татылды. Одан б�лек, к�пшілікті� 
�атысуымен �тетін шаралар�а тыйым салынды. Б
л туралы 
Н
р-С
лтан �аласыны� бас мемлекеттік санитар дәрігері 
Сархат Бейсенова мәлім етті. 

Футзалдан Еуропа чемпио-
наты коронавирусты� жа�а 
штамы �ршіп т
р�анына 
�арамастан белгіленген мер-
зімде �теді. 

19 қаңтарда Нидерландта Еуро-
п а  ч е м п и о н а т ы  б а с т а л а д ы . 
Ұйымдастырушылар 2022 жылғы 
Еуропа чемпионатын бұрын жос-
пар ланған мерзімде, атап айтқанда 
19 қаңтар мен 6 ақпан аралығында 
�ткізуге шешім шығарды. 

Еуродада 16 команда �нер 
к�рсетеді. Қазақстан құрамасы 
Италия, Словения және Финлян-
диямен бірге В тобына бақ сынай-
ды. Құрама алғашқы ойынын 20 
қаңтар күні Словенияға қарсы 
�ткізеді. Одан кейін Кака шәкірт-
тері 25 қаңтарда Финляндиямен, 
28 қаңтарда Италиямен шеберлік 
байқасады. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Жылды� ал�аш�ы «8лкен дулы�а» турнирі саналатын 
Аустралияны� ашы� чемпионатыны� жеребесі тартылып,  
соны� нәтижесінде  �аза�станды� �ос ракетка кездесетін бол-
ды. 

Теннистен әйелдер арасында Қазақстанның бірінші ракеткасы, 
әлемдік рейтингте 13-орында  тұрған Елена Рыбакина алғашқы айна-
лымда дүниежүзілік тізімде 108-орындағы Зарина Диаспен  кортта 
кездеседі.  Ал тағы бір отандасымыз әлемнің 43-ракеткасы Юлия Путин-
цева рейтингте 110-сатыдағы франциялық Хармони Танмен сайысқа 
түседі. Былтыр  осы турнирде Ю.Путинцева т�ртінші, З.Дияс үшінші, 
Е.Рыбакина екінші айналымға дейін жеткен еді. 

А.СҰЛТАН
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